
hi 105 powiatów 
zwolnionych•/

z miarek 
i odsypów

W dniu 8 grudnia łączna licz 
tw powiatów, które przekro
czyły granice 80 proc, wyko
nania rocznego planu skupu 
zboża, wynosiła .165,

Dalsze 4 powiaty przekro
czyły granice 90 proc, wykona 
nia rocznego planu skupu zbo 
ża. Dzięki temu łączna liczba 
powiatów, które zwolnione zo 
stały z odsypów i miarek, wy
nosi obecnie 105.

Chłopi woj. koszalińskiego 
uialczą o przedterminową realizację planu skupu 
zboża i przekroczenie planu kontraktacji trzody

Komentator Agencji Reute
ra stwierdza, że Adenauer o- 
mawiał z rządem brytyjskim 
przede wszystkim sprawę przy 
śpieszenia remilitaryzacji Nie
miec Zachodnich. Rozmowy do 
tyczyły również sprawy włą
czenia Trizonii do agresywne-

n-ie Złocieniec plan kontrakta
cji trzody chlewnej zreallzoWa 
no już w 123 proc. Chlapa z 
Kosobud również wywiązali 
się w pełni ze swoich obowiąz 
ków sprzedaży z’'oża. Z wiel
kim zadowoleniem chłopi z 
gminy Złocieniec przyjęli do 
wiadomości, że Jan Anielak z 
gromady Borna, który nama
wiał mniej uświadomionych 
chłopów do sabotowania pań
stwowych planów gospodar
czych zostanie pociągnięty do 
sądowej odpowiedzialności/

POWIAT SZCZECINEK. — 
Chłopi w gminie Okonek za
kontraktowali już w dniu 6 
bm. dodatkowo 148 tuczników 
i zobowiązali się Odstawić je 
jeszcze w grudniu i styczniu 
1952 roku. W kontraktacji t-rzo 
dy chlewnej wyróżnili się: Bo
lesław Kozak, Franciszek Mro 
zlk, Klemen- Szczęśniak, Szy
mon Grewicz i Jadwiga Gą- 
dek.

Miasto Okonek zamiast 60 
tuczników. zakontraktowało 
M. Na drugim miejscu w gmi 
nie Okonek jest gromada Lo
ty.

padek mienia oskarżonego na 
rzecz skarbu Państwa.

Oskarżeni — Andrzej Paw
licki i Jerzy Rundo, skazani 
zostali na 15 lat więziedia kaź 
dy oraz pozbawienie praw pu
blicznych i honorowych na 5 
lat.

Oskarżonemu Olgierdowi 
Charsklemu sąd wymierzył ka 
rę 12 lat więzienia, a Józefowi 
Sokołowskiemu — • lat wlę- 
siepią.

oburzeniem piętnują oni opie
szałych i Opornych z innych 
gromad gminy Róża Wielka, 
np. Gostomin i Róża WMka. 
które zrealizowały swoje plany 
dopiero w 55 proc.

POWIAT CZŁUCHÓW. — 
Michał Jankiewicz z gromady 
Koczała, który zamiast 505 kg 
zboża, sprzedał Państwu 2.260 
kg ziarna — a więc wywiązał 
się w 452 proc, ze swego pla
nu z oburzeniem pisze o tych 
chłopach, którzy wciąż jeszcze 
chodzą na pasku kułaków, wro 
gów Polski Lud' Wej. Np. Jó
zef Zawada z Pietrykowa nie 
sprzedał państwu ani kilogra
ma ziarna. Z takimi ludźmi na 
leży tak postąpić, jak z Janem 
Michałowskim z gromady Cie- 
rano, który złośliwie uchylał 
cle od sprzedaży zboża, tłumu 
aząc się. że nie posiada mło- 
carnii. Gdy Prezydium GRN 
chciało pożycz; ć mu SOM-ow- 
aką młocarnię, pomoc tę od
rzucił. Opornego spotkała za
służona kara, — sąd skazał go 
na 1 rok 1 6 miesięcy więzie
nia

POWIAT DRAWSKO. — W 
gromadzie Kpsubudy, w gmi-

planowanym terminem, prze
mysł ceramiczny wykonał za
dania drugiego roku Planu 
6-letniegO.

Na czołowe miejsce w walce 
o plan wysunęły się załogi za
kładów ceramicznych w Ja
worznie Śląskiej, Tułowicach, 
Wałbrzychu, Chodzieży, Włoc
ławku. Bochni, Ćmielowie i Su 
chediniowie.

3 przodujący robotnicy fa
bryki porcelitu w Tułowicach 
— odznaczeni zostali Brązowy
mi Krzyżami Zasługi.

z gromady GOzri oraz Konstan 
ty Cybulski z Przewiany, tak 
długo zwlekali zc sprzedażą 
zboża, dopóki nie ukarano ich 
grzywnami. Również nie moż 
na dopuścić, aby Jan Hannika 
z Niektanicy i Alfons Marcela 
z Jamna, Tadeusz Kościoła^ z 
Suchej i im podobni dalej 
zwlekali ze sprzedażą zboża.

POWIAT W AŁCZ. — Plano
wy skup zboża na terenie Ró
ża Wielka, zrealizowano do
tychczas tylko w 62 proc. Po
wodem tego jest brak .Właści
wej pracy aktywu politycznego 
1 gospodarczego w gromadach. 
Sporo opornych dotychczas 
bezkarnie „wymigiwało się" 
od swoich obowiązków. Prozy-, 
diuna GRN przystąpiło obecnie 
do ukarania tych ludzi, któ
rzy hamują realizację planu 
gminnego. Franciszek Redul- 
eki z gromady Łożeni ca został 
ukarany Wysoką grzywną, co 
poskutkowało i zobowiązał się 
on odstawić zboże.

Chłopi z gromady Cyk jdż 
dawno wywiązali się ze swoich 
obowiązków sprzedaży zboża, 
wykonując plan w 140 proc, 
Na zebraniach gromadzkich z

Adenauer wystąpił w Londynie 
z bezczelnym żądaniem rewizji granic

go bloku atlantyckiego. Ko
mentator Reutera podkreśla, 
że rozmowy „nie ograniczyły 
się tylko do spraw ogólnych" 
i dotyczyły również szczegóło
wych zagadnień, jak sprawa 
granic. Adenauer przedstawił 
swój rewizjonistyczny pro
gram. Występując jako rzecz
nik militarystów niemieckich 
zażądał on — jak donosi A- 
gencja Reutera — polskich 
Ziem Zachodnich oraz doma
gał się zwolnienia hitlerow
skich zbrodniarzy wojennych 
i przywrócenia im pełnego pra 
wa udziału w życiu publicz
nym.

Również na konferencji pra 
sowej w Londynie. Adenauer 
wystąpił z bezczelnym żąda
niem rewizji granicy polsko- 
niemieckiej. Po omówieniu 
wspomnianych wyżej zagad
nień z rządem brytyjskim, A- 
denauer oświadczył dziennika 
rzom, że jest „całkowicie za
dowolony z przebiegu roz
mów".

Brytyjska opinia publiczna 
ocenia rokowania Adenauera 
z rządem brytyjskim jako jesz 
cze jeden akt agresywnych 
przygotowań wojennych blo
ku atlantyckiego.

Szczególne oburzenie wywo
łały wiadomości o odwetowych 
roszczeniach Adenauera. Pod
czas jego pobytu w Londynie 
odbyły się burzliwe demonstra 
cje przeciwko remilitaryzacji 
Niemiec i przeciwko rewizjoni 
stycznym żądaniom Adenaue
ra.

Adenauer znajdował się pod 
stalą ochroną policji, która 
kierowała jego samochód bocz 
nynri ulicami, ażeby „kant-, 
lerz" Trizonii nie zetknął się 
z demonstrującą przeciwko nie 
gnu ludnością. Londynu.

POWIAT KOŁOBRZEG. — 
Liczni korespondenci z gro
mad i gmin powiatu meldują, 
że chłopi, którzy Wywiązali się 
jako pierwsi ze swoich obo
wiązków Wobec Państwa z o- 
burzeniem mówią o Opiesza
łych i opornych, hamujących 
wykonanie ogólnego planu po 
willowego. Znamiennym jest 
fakt, że z chwilą, gdy rady 
narodowe karzą opornych 
grzywnami — zboże natych
miast „znajduje, się" u nich w 
dostatecznej ilości. I tak np. 
kilku chłopów — m. tn. Sofcie 
pan, Anielewski i Rybak, któ
rzy ociągali się ze sprzedażą 
tiboża. p skierowaniu <ch spra 
wy do władz sądowych — na
tychmiast zawieźli ziarno w 
przeznaczonej ilości do GS-u.

Z doświadczeń z takimi o- 
pornym: rady narodowe win
ny wyciągnąć wniosek, jak nie 
'słuszna i szkodliwa jest do
tychczasową tolerancja w sto 
»unku do kułaków, ociągają
cych się z wywiązaniem się z 
Obowiązków Wobec Państwa.

POWIAT KOSZALIN. Rol- 
n% Jhń Grabowski z Sianowa 
należy do tyćh wzorowych o- 
hywaiteji, którzy już przed, kil
ku tygodniami wywiązali się 
te wszystkich swoich obowiąz 
ków wobec Państwa. Sprzedał 
On 1.450 kg ziarna i zakontra
ktował kilka tuczników.

Mimo, że olbrzymia więk
szość małorolnych ,i średnio
rolnych chłopów wykonuje 
swoje obowiązki sumiennie, 
tak, jak Grabowski, plan po
wiatowy nie zastał jeszczó" 
•zrealizowany. Opieszałość 1 o- 
pór kułaków i ich popleczni
ków utrudnia wykonanie pla
nu i opóźnia moment zwolnię 
nia powiatu z miarek i odsy
pów. Rady, narodowe muszą 
więc pomóc Wszystkim dobrym 
obywatelom na Wst t surowy
mi karami zmusić do sprzeda
ży zboża wszystkich opornych.

Szczepan Lemański z Kuro
wa, Dymitry Hanioł, Aleksan
der Gmyra i Józef Mazurczak

Nowy transport wojsk 
amerykańskich przybył 

do Francji
PARYŻ (PAP). — Dziennik 

„Monde" donosi, że 7 grud
nia do portu La Pallice przy
był transport 2.000 amerykań
skich żołnierzy 1 Oficerów, któ 
rzy skierowani zrwtali następ 
nie do amerykańskiej bazy lot 
nńttęj pod. Hardemu,

- Ludność Londynu demonstrowała przeciwko wizycie 
przedstawiciela mjlitarystów zachodnio - niemieckich 

LONDYN PAP. Szef od we lewego reżimu Niemiec Za
chodnich. Adenauer, bawił — jak wiadomo — w' Londynie 
jako gość rządu brytyjskiego. Odbył on rozmowy z Churchil
lem. Edenem i innymi przedstawicielami rządu. Nadto Ade
nauer został przyjęty przez króla angielskiego.

ORKA ZIMOWA

11Z spółdzielniach. produkcyjnych i PGR-uch. prowa
dzone są ■intensywnie orki zimowe. Dzifki nim, w krót- 
szyin czasie zostanie dokonany wiosemty stiew i lepsze 
b(dą zbiory w przyszłym, roku.

Robotnicy przemysłu drzewnego 
i pracownicy leśni 

w o je wód zt wa koszalińskiego 
wykonają przed terminem 

roczne plany produkcyjne
W odpowiedzi na wezwanie 

załogi Państwowego Tartaku w 
Kołaczu — pisze nasz kores*  
pondent A. Piełsyga — pra
cownicy tartaku w Drawsku 
podjęli zobowiązanie Wykona
nia przed terminem i z nad
wyżką planu produkcyjnego 
na rok 1951. Pracownicy urny 
efowi zobowiązali się pomóc ro 
botnikom i przetrzeć poza nor 
mnlną pracą biurową 200 mtr. 
surowe*. » • ■

Jak donogł nasz korespon
dent Władysław Filklcwteź, — 
robotnicy leśni Rejonu Lasów 
Państwowych w Białogardzie 
podjęli wiele cennych zobowią 
zań produkcyjnych. M. i-n. w 
nadleśnictwie państwowym Ty 
chowo stały robotnik leśny ob. 
Jabs postanowił zebrać kilka
dziesiąt kilogramów żywicy po 
nad piran. Wezwał on do współ

za.wodnk.-tWa Wszystkich żywią 
czarzy w Polsce.

Wielu kolegów Jabsa odpo
wiedziało na jego wezwanie, 
wysoko przekraczając ustalone 
normy. M. m. ob. Neściow wy 
konał zbierając żywicę — 39S 
proc, normy.

Leśniczy z nadleśnictwa Ty
chowo ob. Edmund Wiśniew*  
•ki zobowiązał eię razem za 
swoimi pracownikami wyko
nać do dnia 13 bm. roczny 
plan produkcyjny. Ob. Wiś
niewski wezwał do pójścia w*  
jW ślądy teśnlcżyćh całego’ 
kraju., .. .

Patriotyczna postawa robot- 
ników leśnych RLP — Biało
gard wyrażająca się w sumien
nym wykonywaniu zadań pro
dukcyjnych, znajduje coraz 
liczniejszych naśladowców 
wśród robotników leśnych wo 
jewództwa koszalińskiego.

Na potężnej manifestacji 
we Wrocławiu 

katolicy polscy zaprotestują 
przeciw remilitaryzacji Niemiec Zachodnich

WARSZAWA (PAP). Wobec 
stale ponawiających się anty
polskich i rewizjonistycznych 
wystąpień ■ przywódców z 
Bonn, ukonstytuował 6ię w 
dniu 4 grudnia br. w Warsza
wie komitet organizacyjny, w 
celu przygotowania manifesta
cji duchowieństwa 1 działaczy 
katolickich we Wrocławiu. Na 
tej manifestacji katolicy pol
scy dadzą wyraz swemu stano 
wisku w stosunku do remi lita 
ryzacjł Niemiec.

Do komitetu organizacyjne
go weszło 74 wybitnych przed

„Biała księga" rządu 
węgierskiego demaskuje 
wrogą działalność USA
BUDAPESZT (PAP). Na kOn 

ferencji prasowej w minister
stwie spraw zagranicznych w 
Budapeszcie wręczono przed
stawicielom prasy zagranicz
nej ..Białą Księgę", opracowa
ną przez węgierskie MSZ.

„Biała Księga" zawiera doku
menty, które demaskują wrogą 
działalność rządu Stanów Zjed 
noczon;-ch wobec Węgierskiej 
Republiki Ludowej.

Przedstawiciel ministerstwa 
spraw zagranicznych oświad
czył, że „Biała Księga" przeka 
zana została do sekretariatu 
ONZ Oraz wręczona przedsta 
wicielom dyplomatycznym, a- 
Jiredytowąnym w Budapeszcie.

stnwiciell duchowieństwa oraz 
działacze katoliccy.

Manifestacja odbędzie się Wc 
Wrocławiu w dniu 12 bm.

Budowa wielkiego 
rezerwuaru wodnego 

Na Krymie

MOSKWA (PAP) W pobli
żu Symferopola na Krymie ro» 
poczęto budowę wielkiego re
zerwuaru wodnego o nolemno- 
ści ponad 30 milionów metrów 
sześciennych. Zbudowanie te
go rezerwuaru umożliwi na
wodnienie 8 tys. ha zteml.

Budowa symferopotsk'ego 
rezerwuaru wodnego stanowi 
jedno z najważniejszych ogniw 
planu przeobrażenia przyrody 
na półwyspie Krymskim.

Nowe zwycięskie meldunki
KATOWICE (PAP). W dniu 

B grudnie br, 0 wykonaniu 
rocznego planu wydobycia za
meldowały załogi kopalni: 
„Ludwik". „Pstrowski", j.Czer 
wona Gwardia" i „Michał". W 
dn u 10 bm. plan roczny Wyko 
nala kopalnia „Marcel".
Na 23 dni przed terminem 

przemysł ceramiczny 
wykonał plan roczny

WARSZAWA (PAP). — W 
dniu 8 bm. na 23 dni przed za-

Sąd w Szczecinie 
skazał na karę śmierci 
agenta wywiadu amerykańskiego
W dniu 10 bm. Wojskowy 

Sąd Rejonowy w Szczecinie 
ogłosił wyrok w procesie os
karżonych Tadeusza Chabla — 
szpiega wywiadu amerykań
skiego craz uczestników zorga 
nizowanej przez n>ego szajki.

Oskarżony Tadeusz Chabel 
■ostał skazany na karę śmier
ci oraz pozbawienie praw publi 
eznych i honorowych na zaw- 
Mze. Ponadto «ąd orzekł prwe-

Weterani drugiej wojny 
światowej zorganizowali de
monstrację pod hasłem: „Precz 
z konszachtami rządu brytyj
skiego z militarystą Adeuauc- 
rem“. .JRemilitaryzacja Nie
miec — to wojną agresywna!“

W dniu 8 grudnia w Londy
nie odbył się wiec na znak 
prostestu przeciwko przyjaz
dowi Adenauera do Anglii

Przewodniczący Angielskie
go Komitetu Obrońców Poko
ju D. Pritt przemawiając na 
wiecu oświadczył, że Adenau
er jest przedstawicielem naj
gorszych ejementów Niemiec 
Zachodnich. „Amerykanie — 
powiedział Pritt — wykorzy
stują Adenauera jako mario
netkę w celu odbudowy armii 
niemieckiej z myślą, że będzie 
ona walczyła przeciw-ko Związ 
kowi Radzieckiemu i krajom 
Europy wschodniej. Przyjazd 
Adenauera do Londynu to hań 
ba i obelga dla narodu angiel 
■kiego".

Sekretarz londyńskiego Ko
mitetu Partii Komunistycznej 
John Mahoń zwróci! się z wez 
waniem do wszystkich obroń
ców pokoju, aby nie dopuścili 
do remilitaryzacji Niemiec Za 
chodnich. aby żądali wycofa
nia wojsk amerykańskich z 
Anglii i likwidacji baz amery
kańskich na terytorium Wiel
kiej Brytanii. Wskazał on na 
konieczność wywarcia nacisku 
na rząd angielski, aby podpi
sał Pakt Pokoju między pię
cioma wielkimi mocarstwami.

Sukces Francuskiej Partii 
Komunistycznej w wybo

rach samorządowych
PARYŻ (PAP). W wyborach 

do rady miejskiej w AlfOrtyil- 
)e pod Paryżem, Francuska 
Partia Komunistyczna odnio
sła poważny sukces, zdobywa
jąc największą ilość głosów i 
mandatów. Komuniści zdobył*  
przeszło 43 proc, głosów i 13 
mandatów, prawicowi socjali
ści (SFIO) 9 mandatów, partia 
de Gaulle‘a (RPF) 4 mandaty 
i Chrześcijańscy Demokraci 
(MRP) 1 mandat. Należy pod
kreślić porażkę RPF. która W 
porównaniu z wyborami 1947 
roku strucli la 5 mandatów.



Podkomisja rozbrojeniowa ONZ 
przekazała Komisji Politycznej 
memorandum w sprawie redukcji zbrojeń

PARYŻ PAP. W dniu 10 
grudnia ukończyła prace pod
komisja powołana w celu roz
patrzenia projektu rezolucji 
Stanów Zjednoczonych, Wiel
kiej Brrtanil 1 Francji w spra 
wie redukcii zbrojeń oraz po
prawek delegacji radzieckiej 
do tego projektu przewidują
cych zakaz broni atomowej, 
lak również redukcje zbrojeń 
1 sił zbrojnych.

Końcowe posiedzenie podko 
m!sji trwało przeszło 4 godzi
ny.

Po posiedzeniu tym przewód 
ntczący podkomisji Padilla 
Nervo oświadczył dziennika
rzom. że podkomisja zatwier
dziła jednomyślnie tekst me
morandum opracowanego

przez niego na prośbę człon
ków podkomisji.

Nervo dodał, że przekaże me 
morandum przewodniczącemu 
Komisji Polityczne, Zgroma
dzenia Narodów Zjednoczo
nych wraz z pismem stwier
dzającym. że memorandum to 
stanowi sprawozdanie z pracy 
podkomisji.

Dyskusja w podkomisji — 
oświadczył Nervo — przyczy
niła sie do roszerzenia zasięgu 
porozumienia na temat niektó 
rych punktów propozycii 
trzech mocarstw i poprawek 
wniesionych przez Związek Ra 
dziecki do tvch oronozvcii. .Tak 
stwierdził Nervo. Komisja Po
lityczna Zgromadzenia NZ 
zbierze sie na obrady w dniu 
11 grudnia.

Obniżono również ceny szere
gu artykułów spożywczych.

Informulgc o decyzji rządu 
NRD, wicepremier Hau prze
ciwstawił sytuacje, jaka istnie 
je w Niemieckiej Republice

siedzenie rady ministrów.
Minister spraw wewnętrz

nych Sirag Eddin ośw!adczył, 
że rząd egipski zrezygnował z 
usług wszystkich Anglików za 
trudnionych dotychczas przez 
rząd egipski w administracji 
państwowej. Na ostatnim io- 
siedzeniu rządu omawiano tak 
że sprawę egipsko - brytyj
skich stosunków handlowych.

z przedstawicielem Radzieckie 
go Czerwonego Krzyża przy
śpieszył repatriacje dzieci ra
dzieckich z zachodnich stref 
Niemiec i Austrii.

Paszkow wskazał dalej na 
konieczność nawiazania przez 
Ligę kontaktu ze Światową 
Rada Pokoju w sprawie udzia 
łu w walce o utrwalenie poko 
iu. Stwierdzi, on, że Komitet 
Wykonawczy Ligi powinien 
wezwać wszystkie swe organi
zacje do wzmożenia działalno 
ści na rzecz zakazu broni ato
mowej i innvch środków ma
sowej zagłady ludzi.

WASZYNGTON PAP. Ogło
szono raport ministra obrony 
USA złożony prezydentowi 
Trumanowi w sprawie zbro
jeń w pierwszej połowie 1851 
r. Minister obrony stwierdza, 
że w okresie sprawozdawczym 
produkcja zbrojeniowa w

Znaczna podwyżka 
komornego we Włoszech 
RZYM (PAP). Większość 

rządowa specjalnej komisji se 
nutu dla spraw czynszów uch
waliła podwyżkę komornego 
w wysokości od 25 do 50 proc. 

Ustawa o podwyżce komor
nego wchodzi w życie z dniem 
l stycznia 1952 i-oku. Podwyż 
ka cgynszów obniży jeszcze 
bardziej stopę życiową włos 
kich mas pracujących i zwięk- 
■wy jeszcze bardziej zyski ka- 
mienicsników.

Podwyżka ta będzie ciosem 
zwłaszcza dla ludności obsza
rów spustoszonych przez po 
wódź.

si jakość produkowanych to
rów, obniża Wskaźniki zuży
cia surowców i artykułów po 
mocniczych, tj. podnosi w po
ważny sposób rentowność zak 
ładów.

W czasie narady przedstawi 
ciele fabryki sztucznego jed 
waWu w Tomaszowie zobowią 
zali się w swych zakładach 
obniżyć ilości odpadków do po 
ziomu przynajmniej o pół 
proc, niższego od wyznaczo
nych norm. Uczestnicy narady 
wezwali jednocześnie załogi 
wszystkich fabryk tej branży 
do socjalistycznego współza
wodnictwa pracy w tej dzicdzl 
nie.

Na Wezwanie to odnowipa-tq 
ły natychmiast załogi szczecin 
skich, wrocławskich, choua- 
kowskich i łódzkich zakładów 
włókien sztucznych, podejmu
jąc podobne zobowiązania.

Na sesji przemawiał rów
nież przedstawiciel Radzieckie 
gr Czerwonego Krzyża — Pasz 
kow. Nawiązując do sprawy 
repatriacji dzieci radzieckich 
wywiezionych w czasie wojny 
przez okupanta hitlerowskie
go. Paszkow stwierdził, że w 
wyniku bezprawnego, nieludz 
kiego postępowania władz oku 
pacyjnych zachodnich stref 
Niemiec i Austrii, dzieci ra
dzieckie pozostają nadal w 
niewoli. Paszkow domagał się, 
by specjalny przedstawiciel 
Ligi Czerwonego Krzyża wraz

W przyjęciu wzięli udział: 
minister Spraw Zagranicznych 
— S. Skrzeszewski, minister 
Kultury i Sztuki - S. Dybów 
ski i wicemln, W. Sokorski- 
Bardzo licznie reprezentowa
ny bv, polski świat teatralny 
i filmowy

Na przyjęcie przybyli przed
stawiciele ambasady radziec
kiej z chargó d‘affaires D. I. 
Zafkinem na czele

Przvfec<e nacechowane było 
atmosfera przyjaźni i ogrotn- 
nej serdeczności.

Uroczyste otwarcie 
Niemieckiej 

Akademii Architektury
BERLIN (PAP). Z Okazji 

otwarcia Niemieckiej Akade
mii Architektury odbyła się w 
Berlinie uroczysta akademia.

Na akademię przybył pre
zydent NRD — Wilmelm 
Pleck, który mianował 13 
członków rzeczywistych Nie
mieckiej Akademii Architektu
ry. I

W roku bież, dzięki przedter 
minowęj realizacji rocznego 
planu przez załogi miejscowych 
zjednoczeń budownictwa miej
skiego, ludność śląską otrzyma 
ła dalszych 10 tys. izb miesz
kalnych w nowobudujących się 
osiedlach na Brynowie, Jano
wie, Rokitnicy, w Pyskowi
cach i Boguszowicach oraz w 
wielu innych osiedlach. Nowe 
osiedla wyposażono we wszelkie 
urządzenia socjalne i usługo
we.

W nowych osiedlach { ośrod
kach mieszkaniowych oddano 
do użytku 14 gmachów szkol
nych. 12 przedszkoli, 9 budyn
ków szpitalnych oraz 11 burs 
i domów akademickich.'

wystosowali za pośrednictwem 
Bułgarskiego Czerwonego Krzy 
ża pismo do przewodniczącego 
VI Sesji Zgromadzenia Naro
dów Zjednoczonych, w którym 
stwierdzają ni. jnn.:

Coraz częściej dochodzą do 
nas wiadomości,•■że władze ti- 
towskie chcą zmusić nasże*"dzie  
ci do tego, by wyrzekly się oj
czyzny, rodziców i by zapom
niały swego ojczystego języka. 
Dzieci nasze są bite i rnaltre 
towane przez titowców za to, 
ie nie chcą wyrzec się ojczyz
ny i rodziców. Klika titowska 
wvdaie nasze dzieci w rece trrec 
kich władz monarcho-faszystow 
skich, które zamykają je w -,bo 
zacli koncentracyjnych razywa 
nycli cynicznie „ośrodkami re
edukacji”. Ten nikczemny pro
ceder odbywa się przy współu
dziale Szwedzkiego Czerwone- 
<m Krzyża.

W imię zasad Karty NZ 
prosimy o skierowanie specjal
nej komisji ONZ do Jugosła
wii dla zbadania warunków w 
iakich żyją nasze dzieci oraz o 
nomoc w odzyskaniu naszych 
dzieci.

USA została znacznie rozszerzo 
na. Raport zaznacza, że pro
dukcja zbrojeniowa na do
tychczasowym poziomic ..nie 
zaspokaja potrzeb USA". Mi
nister obrony domaga się przy 
znania jeszcze większych fun
duszów na zbrojenia oraz ogra 
niczenie produkcji pokojowej, 
by uzyskać więcej surowców 
dla przemysłu wojennego.

Raport ministra obrony USA 
świadczy o usilnych przygoto
waniach wojennych USA. Do 
wodzi on równocześnie, jak o- 
błudne są rezolucje „pokojo
we" i pseudo-rozbrojenlowe 
delegacji amerykańskiej w 
ONZ.

Raport przyznaje, że zbroje
nia powodują obniżenie stopy 
życiowej narodu amerykańskie 
go oraz wzmagają tendencje 
inflacyjne w USA.

Nowv akt bezprawia 
monarcho - faszystów 

greckich
MOSKWA (PAP). Agencja 

TASS donosi z Aten:
Specjalny sąd do spraw wy

borów unieważnił mandaty de 
putowanych z ram’enia zjedno 
czonej, demokratyczne, partii 
lewicowej (EDA) — Sarfisa, 
Glezosa, Hadżhnihalisa, Cm- 
buk'disa, Ambatelosa i PrOima 
k’sa.

Prasa grecka zapowiada rów 
nież unieważnienie mandatów 
poselskich. Gavrilidisa, Imvr'o 
tisa, Iliu i Cahosa

Dar spółdzielców polskich 
dla powodzian włoskich
WARSZAWA (PAP). Cen 

tralny Związek Spółdzielczy 
przekazał 15 milionów lirów 
Narodowej Włoskiej L'dze 
Spółdzielń — jako dar spół
dzielców polskich dla ofiar po 
wodza we Włoszech. ■

W najbliższym czasie przeka 
że jeszcze na ten cel 1.000 
ubrań roboczych 500 ubrań 
zwykłych. 3 000 m płótna om ’ 
1.000 sukienek damskich i 
dziewczęcy cht

Raport ministra obrony USA 
demaskuje obłudę imperialistów 

amerykańskich

nocnej, mordując ludność cy
wilną. W okresie tym wojska 
amerykańskie leszcze częściej 
niż poprzednio stosowały broń 
chemiczną.

Przewodniczący sesji. Sand- 
słroen (Szwecja), wielokrotnie 
Drzervwal przemówienie przed 
stawicielki Chin Ludowych, a 
gdv mówiła o zbrodniach ame 
rykańskich w Korei północ
nej, pozbawił ją głosu oświad
czając, że przemówienie jej 
„ma charakter polityczny'*.

Li De-czuan zgłosiła projekt 
rezolucji, wzywający Ligę To
warzystw Czerwonego Krzyża 
do potępienia zbrodni Wcjsk 
amerykańskich w Korci i do 
położenia kresu bestialstwom 
i znęcaniu sie nad ludnością. 
Złożyła ona również ostry pro 
test przeciwko bezprawnemu 
nosteDowaniu przewodniczące
go sesji Sandstroena.

W kolejnym swym wystąpię 
niu przedstawicielka Chin Lu
dowych zgłosiła wniosek, wzy 
wający Ligę Towarzystw Czer 
wonego Krzyża do wypowiedze 
nią sic za zakazem broni ato
mowej i ustanowieniem nad 
wykonaniem tego zakazu mię
dzynarodowej kontroli.

Przedstawiciel Iranu — Ha- 
rob, zdemaskował w swym 
przemówieniu rabunkowe me
tody eksploatacji stosowane 
od szeregu lat przez imperia
listów angielskich w Iranie. 
Stwierdził on. że doprowadzi
ło to naród irański do straszli 
wej nędzy i głodu.

Zakłady przemysłu włókien sztucznych
wzmagają walkę

o obniżkę ilości odpadków produkcyjnych

Delegatka Chin Ludowych 
wzywa Ligę Towarzystw Czerwonego Krzyża 
do potępienia zbrodni amerykańskich w Korei

GENEWA PAP. Rozpoczęły się tu obrady sesji Komite
tu Wykonawczego Ligi Towarzystw Czerwonego Krzyża z 
udziałem przedstawicieli 27 krajowych organizacji Czerwo- 
nego Krzyża i Czerwonego Półksiężyc*,  w tej liczbie przed
stawicieli ZSRR. Chińskiej Republiki Ludowej, Polski, USA, 
Anglii, Francji i innych krajów.
Przewodnicząca Chińskiego 

Towarzystwa Czerwonego Krzy 
ża Li De-czuan. omawiając 
sprawy okazania pomocy na
rodowi koreańskiemu podała 
szereg faktów, opisujących 
zbrodnie wojsk amerykańskich 
w Korei.

W okresie ostatnich 6 miesię 
cy — stwierdziła przedstawi
cielka Chin Ludowvc.h — A- 
merykanie wzmogli bombar
dowania miast i wsi Korei pół

Titowscy zbrodniarze 
maltretują dzieci 

greckich emigrantów politycznych
SOFIA (PAP). Greccy emi

granci polityczni przebywający 
w krajach demokracji ludowej

W NRD nowa obniżka cen
—w Trizonii stale pogarsza się sytuacja mas pracu jących 

BERLIN PAP. W Urzędzie Informacji odbyła się kon
ferencja prasowa, na której wicepremier Heinrich Rau zako
munikował o decyzji rządu przeprowadzenia nowej obniżki 
cen w Niemieckiej Republice Demokratycznej i w demokra
tycznym sektorze Berlina. Obniżka weszła w życie z dniem 
9 grudnia.

Demokratycznej, katastrofal
nej sytuacji ludności Niemiec 
Zachodnich. Tu planowe bu
downictwo i stały wzrost sto- 
ov życiowej ludności, tam — 
chaos kapitalistyczny i pogar
szanie sie sytuacji całego ludu 
pracującego. Tu konsekwent-. 
na polityka pokoju i walki o 
jednolite, pokojowe Niemcy, 
tam — przygotowania do no
wej wojny imnerialistrcznej.

.Dogłębianie rozbicia Niemiec 
i olbrzymie wydatki na pro
dukcie wojenna. W obliczu 
tych faktów, narodowi niemiec 
kiemu nie będzie trudno wy
brać dro-o*.  która może on 
dojść do dobrobytu, do poko
ju i jedności Niemiec.

ŁODZ (PAP). W Łudzi odbyła się krajowa narada czo
łowych racjonalizatorów i przodowników pracy oraz działaczy 
związkowych i partyjnych wszystkich zakładów przemysłu 
włókien sztucznych, poświęcona zagadnieniu walki z nad
miernym odsetkiem odpadków produkcyjnych.
Wygłoszone referaty, jak i 

ożywiona dyskusja ujawniły 
przyczyny powstawania odpad 
ków przy produkcji sztuczne
go jedwabiu. Przede wszyst
kim wpływa na to nieprze 
strzeganie przepisów technicz

nych i technologicznych oraz 
wadliwa często organizacja 
miejsca pracy.

Opierając się na doświadczę 
niaob szczecińskich i tomaszow 
skich zakładów włókien sztuce 
nych, przodujących w walce o 
obniżkę odpadków, ustalono 
plan, którego realizacja pozwo 
li załogom wszystkich zakła 
dów włókien sztucznych obni 
żyć ilości odpadków produk
cyjnych.
Przyczyni się to do realizacji 
zadań przewidzianych na trze
ci rok Planu 6-letniego. Likwi 
dacja odpadków daje bowiem 
realny wzrost produkcji przę
dzy pełnowartościowej, podno-

10 tys., izb otrzymała 
ludność Śląska w roku bież.

WARSZAWA (PAP). Jed- 
nym z największych naszych 
ośrodków budownictwa miesz
kaniowego jest 3ląsk.

Koncert muzyki polskiej
tu Paryżu

PARYŻ (PAP). W niedzielę 
dnia 9 grudnia w sali Gaveau 
odbył się koncert muzyki pol
skiej, zorganizowany przez 
charge d‘affalres RP w Paryżu 
Ogrodzińskiego z Okazji VI se
sji Zgromadzenia NZ.

Loże honorowe sali Gaveau 
zajęli: minister spraw zagrani 
cznych ZSRR, Wyszyński, de
legaci na VI sesję ONZ — 
ZSRR, USA, W. Brytanii, Frań 
cji, Czechosłowacji. Indii, 
Ukrainy, Białorusi, Pakistanu, 
Norwegii i wielu innych kra
jów oraz delegacja polska z 
wiceministrem Stefanem Wier 
błowskini na czele.

Obecna byli równie# przedsta 
wiciele dyplomatyczni wielu 
krajów.

Program koncertu zawierał 
utwory Chopina Oraz polskich 
kompozytorów współczesnych 
w wykonaniu orkiestry symfo 
n‘cznej Lamoureaun pod ba
tutą dyrygenta. Opery War’'

szawskiej Mieczysława Mie 
rzejeWskiego i w wykonaniu 
pianistki Haliny Czerny - Ste 
fańskiej.

Rząd egipski rozważa sprawę 
zerwanra stosunków 

dyplomatycznych z Anglią
PARYŻ (PAP). Jak donoszą 

z Kairu, pełniący obowiązki mi 
nistra spraw zagranicznych 
Egiptu Faradż oświadczył 
przedstawicielom prasy. że 
rząd egipski rozważa sprawę 
ewentualnego zerwania stosun
ków dyplomatycznych z Wielką 
Brytanią. Zagadnieniu temu 
będzie poświęcone jeszcze w bie 
żacvm tegodniu sneciaine no-

Stolica serdecznie żegnała
zespół teatru leningradzkiego
WARSZAWA PAP. Na po

żegnanie znakomitego zespołu 
Leningradzkiego Państwowego 
Teatru Dramatycznego im. A. 
Puszkina. Konąltet Współpra
cy ' Kulturalnej z Zagranicą i 
Tow, przyjaźni Polsko - Ra
dzieckiej wydały w dniu 10 
bm. przyjęcie w salach reduto 
wych Teatru Narodowego.

Gości witali na przyjęciu pre 
zes Zarzadu Głównego TPP-R 
— E Ochab i prezes Komi
tetu Współpracy Kulturslnei 
z Zagranicy — L. Kruczkow
ski

Zakłady urządzeń technicz
nych ..Zpoda" zdobvły 

sztandar przechodni CRZZ
WARSZAWA (PAP). Sekre

tariat CRZZ podjął uchwałę o 
przyznaniu zakładom urządzeń 
technicznych „ZGODA" tytu
łu „przodującego zakładu 
przemysłu metalowego", sztan 
daru przechodniego CRZZ O- 
raz nagrody pieniężnej w wyso 
kości 60 tys. zł. To wysok1e 
wyróżnienie i zaszczytny tytuł 
załoga zdobyła przez osiągnię
cie najlejszych w przemyśle 
metalowym wyników w pracy 
produkcyjnej i zwiąkowej w 
III kwartale br.

Delegacja handlowa NRD 
przybyła do Moskwy

MOSKWA (PAP). Do Mosk
wy przybyłą delegacja handlO 
wa NRD z ministrem handlu za 
granicznego — Handke na cze 
le. Delegacja prowadzić bę
dzie rozmowy w sprawie wza 
jemnych dostaw towarowych 
na rok 1932 w związku z dłu 

1 goterminowym układem, za 
.wartym między ZSRR ą NRD 
127 września 1951 roku.

6000 robotników algerskićh 
aresztowała policja paryska

PARZŻ (PAP) Prasa fran
cuska podaje, że dn;a 8 grud 
nia policja paryska aresztowa
ła 6.000 robotników alger- 
sk’ch. przebywających w Pary 
żu. Robotnicy d zostali aresz
towani1 podczas demonstracji 
protestacyjnej przeciwko żaka 
zowi spotkania robotników z 
delegatami krajów arabskich 
1 muzułmańskich na VI sesję 
Zgromadzenia Ogólnego NZ. 
Kilkuset aresztowanych zapro 
wadzono do parku Monceau, 
gdzie Wśród ulewnego deszczu 
musieli przebyć całą noc.

Komitet organizacyjny spot
kania opublikował ostry pro
test -^’-’eć:wkO tej faszystów 
6k' '-'-wie pol'c'1 francu
•k‘-e., na robotników alger- 
sfctch.

Obniżka cen towarów prze
mysłowych obejmuje m. in. 
tkaniny jedwabne, obuwie, ze 
Marki, aparaty fotograficzne, 
odbiorniki radiowe, motocykle, 
wyroby bawełniane i futra.



Wszystkie siły do walki 
o wykonanie planu rocznego!

WAŁKA o wykonanie planu produkcyjnego drugiego 
roku naszej Sześciolatki weszła w ostatnia fazę.. Jpż tyl 
ko około 20 dni pozostało nam dla pełnego wykonania 
trudnych zadań postawionych w 1951 roku przez Par
tie i Rząd przed naszym nieustannie rozwijającym sie 
przemysłem.

Przeżywamy wiec dni natężenia wszystkich naszych 
sił, mobilizacji wszystkich naszych możliwości, dni wy
pełnione upartą bohaterską pracą tysięcy załóg robot
niczych, konsekwentnie dążących do ostatecznej reali
zacji planu rocznego. O rezultatach tej mobilizacji mó 
wlą już codzienne radosne meldunki poszczególnych fa
bryk, które już sie wywiązały ze swego podstawowe
go obowiązku wobec Ludowego Państwa,— przedter
minowo zakończyły plan roku 1951 i pracują na poczet 
roku przyszłego.

Grudzień br. jest miesiącem 
nowego zrywu produkcyjne
go klasy robotniczej, miesią
cem dalszego potężnego nara
stania tenrpa pracy, konty
nuacją i rozwinięciem Czynu 
Październikowego. Z wyjąt
kowym natężeniem i napię
ciem winny* * pracować obecnie 
szczególnie te zakłady, które 
W ubiegłych miesiącach i 
kwartałach zadłużyły się wo
bec Państwa, które nie wyko
nały zadań planu. W pełni u- 
regulować zobowiązania wo
bec Ludowej Ojczyzny! — oto 
hasło, które mobilizuje i po
winno w coraz większym za
kresie mobilizować załogi, 
tych fabryk do zwielokrotnio
nego wysiłku, do całkowitego 
wykonania planu rocznego. Że 
walka ta choć uporczywa i 
niełatwa może i powinna być 
wygrana dowodzą listopado
we i grudniowe osiągnięcia 
Wielu naszych zakładów pro

Kiedy Matusiak skończył 
mówić, wytłumaczywszy raz 
jeszcze dokładnie uchwałę, 
dwóch Frydziaków zapocząt
kowało kontraktację, deklaru
jąc 6 sztuk na I kwartał. Za
raz po tym zakontraktowała 
Giżycka: „1 sztukę na razie, 
ale jak kupię małe, dalej bę
dę kontraktować. Nie myślcie 
Matusiak. że ja już taka naj
gorsza..."

Od tego zebrania szybko już 
poszła kontraktacja w groma
dzie.

• e •
Piotr Matusiak — kierownik 

grupy producentów gromady 
Cychry (gm. Dębno), nie nale
ży do Łudzi rozmownych. O

W zadymionej, gromadzkiej 
’’ sali nieco przyciasnej na 

tak liczne zgromadzenie, cicho 
było, jak makiem siał. Po chwi 
li zaczęto szeptem komento
wać posłyszane nowiny: 300 
kg węgla. 100 kg śruty, 1 zł 
20 gr na kilogramie, ulgi, przy 
wjleje...

Matusjak siedzący obok soł- 
tv5&.,za prezydialnym stołem, 
przegląda jeszcze raz, uważnie 
rządową uchwałę: czy też aby 
czego nie opuścił? Nie — 
wszystko powiedział, dokład
nie. rzetelnie objaśnił.

Nagle szepty gromadzkiej 
sali przerwał kobiecy głos —

— Ja tam nie kontraktuję. 
Zboże i ziemniaki odstawiłam, 
czym będę karmić prosiaki? 
Niech Matusiak powie, kiedy 
taki mądry.

Mówiła Giżycka. Siedziała 
pomiędzy Jabłońskim a Micha 
łen1 Wilmanem. To tłumaczy
ło Matusiakowi wszystko: są- 
siedzi Giżyckiej rok rocznie 
uchylali się od wypełnienia o- 
bywatelskich obowiązków, 
bruździli w gromadzie.

I wówczas między Matusia- 
kiem a Giżycką, przy uważnie 
nasłuchujących gospodarzach, 
miała miejsce następująca roz 
mowa:

— A jak wy Giżycka, macie 
zamiar swoje dwa prosiaki wy 
hodować? Przecież ich nie wy 
rzucicie na ulicę?

— Jeżeli nie zakontraktuję, 
to wtedy jakie wyrośnie, to 
wyrośnie. Trawa wykarmię, 
byle czym wypasę. Nie biorę 
wtedy na siebie żadnej odpo
wiedzialności.

dukcyjnych. O osiągnięciach 
tych piewątpliwie zadecydo
wało to, że załogi te potrafi
ły skończyć z biadoleniem, że 
zostały udoskonalone procesy 
produkcji, że ożywiano ruch 
racjonalizatorski i współzawod 
nictwo pracy, że cała działal
ność zakładu została nasyco
na nową, bojową treścią poli
tyczną.

Tak np. załoga Szczecińskiej 
Wytwórni Sprzętu Metalowe
go, która jeszcze w lipcu nie 
wykonywała planowych za
dań — w ostatnim okresie po
trafiła rozwinąć sukcesy o- 
siągnięte na fali współzawod
nictwa w Czynie Październi
kowym. Znacznie wzmogła się 
aktywność agitatorów Partii, 
grupy związkowe zaczęły bar 
dziej wnikać w zagadnienia 
produkcji i W coraz większymi 
stopniu cała załoga zaczyna 
brać udział w grudniowym 
współzawodnictwie pracy, któ

Giżycka niepewnie patrzała 
na Matusiaka. jąkała się, nic 
wiedząc, co dalej mówić. Wil
nian i Jabłoński zachęcającym 
kiwaniem głów dodawali jej 
otuchy. Ale Matusiak nie po
zwolił na dalsze wykrętne, roż 
bijackie gadanie. Wstał i od 
pbczątku zaczął tłumaczyć.

— Śrutę dostaniecie Giżyc
ka, 100 kg na jednego świnia
ka, a 50 kg zaraz, zaliczkowo, 
na rękę. A kartofle i zboże też 
macie, nie kręćcie, bo każdy 
w gromadzie wie. żeście sprze 
dali Państwu według planu i 
na gospodarkę wam wystar
czy. I nie słuchajcie tych, co 
was podjudzają, źle na tym 
wyjdziecie.

W Cychrach wykonano 
. plan kontraktacji.”

O dobrej pracy ob. Matusiaka i o „prauiie 
konkurencji" w GS Dębno

‘ T WAŻNIE, kartka po kartce, przeglądaliśmy gruby, gę- 
sto zapisany zeszyt Matusiaka. Krótkie, lakoniczne no- - 

tatki, napisane ręka Matusiaka przy nazwiskach poszcze
gólnych gospodarzy, dawały nam obraz jego pracy, świadczyły 
o tym. że nie.mylili się towarzysze z Komitetu Powiatowego, 
wskazując na niego, jako na jednego z najlepszych kierow
ników grup producentów w powiecie chojeńskim.

Gromada Cychry przekroczyła już plan kontraktacji 
trzody chlewnej na I kwartał 1952. niimo to. że 19 gospo
darzy w gromadzie nic prowadzi w ogóle hodowli. Z kartek 
matuslakowego zeszytu wyławiamy przyczyny tego osiąg
nięcia: Frydziak Stanisław — trzy sztuki zakontraktowane 
na I kwartał, Frydziak Józef — trzy sztuki, Bukowski Mi
chał — dwie sztuki. Bukicz Julian — dwie sztuki...

plan wykonany? 

Jeleniogórskie Zjednoczone Zakłady Szklarskie ..Józefina" w Szklarskiej Porębie wy
konały przedterminowo już w listopadzie plan produkcyjny na rok bieżący

Na zdjęciu, przodownica pracy Stanisława Latkowska, sprawdza gotowa, paterę kry 
sita Iową.

rego celem jest, jak najwyż
sze przekroczenie planu rocz
nego. O rezultatach mogą 
świadczyć cyfry wykonywania 
miesięcznych zadań. W paź
dzierniku plan został wyko
nany*  w 127.4 proc., w listo
padzie w 132 proc, a cyfry wy 
konywania dziennych zadań w 
miesiącu grudniu wskazują na 
to, że natężenie pracy nadal 
utrzyma się na wysokim pozio 
mie.

Jeszcze do niedawna źle się 
działo w Cementowali Szcze
cińskiej. Plan I-go półrocza żo 
stal wykonany zaledwie w 34 
proc. Przebieg produkcji ce
chowało nierytmiczne wyko
nywanie zadań dziennych. Nie 
wątpliwie przyczyną tego sta
nu rzeczy był w dużej mierze 
brak rzetelnej pracy organiza 
cyjnej i polityczno - uświada
miającej. Brak było czujności, 
co też sprzyjało szerzeniu się 
szkodliwych teoryjek o tzw. 
„obiektywnych" przyczynach 
awarii. Dziś jakkolwiek jesz
cze daleko jest do osiągnięcia 
należytego poziomu technicz
no - organizacyjnego, jakkol
wiek organizacja partyjna je
szcze nie w pełni kieruie po
litycznie załogę, nastąpił jed
nak przełom w*  pracy cemen
tom. W październiku po raz 
pierwszy został wykonany 
miesięczny plan produkcyjny. 
W listopadzie osiągnięto 91 
proc. Pełnemu wykonaniu pla
nu przeszkodziło jedynie o- 
póżnienie dostaw surowca. W 
grudniu załoga podjęła zobo

wiązanie w celu odrobienia li 
stopadowej zaległości wypro
dukowania poważnej ilości ce 
mentu hutniczego ponad plan 
i wskaźniki dziennej produk
cji. mówią o tym. że załoga 
zrealizuje swoje zobowiązanie 
nawet z nadwyżką.

Zbliżamy się do końca 1951 
roku, który wejdzie do histo
rii naszego Państwa, jako o- 
kres, który przyniósł nam 
wielkie sukcesy w dziele rea
lizacji Planu 6-letniego. Okres 
ten zapisze się na zawsze w 
pamięci narodu uruchomie
niem Stalowni Częstochow
skiej, wielkiego pieca B w hu
cie „Kościuszko", uruchomie
niem Wizowa, Gorzowa. Fa
bryki Samochodów Osobo
wych na Żeraniu, Fabryki Sa 
mochodów Ciężarowych w Lu
blinie, taśmowca w porcie 
szczecińskim i pierwszych u- 
rządzeń wielkiej Bazy Rybac
kiej w Swinoujścu. Trzeba 
więc uczynić wszystko, by go
dnie zakończyć ten rok wiel
kich osiągnięć. By trudny 
plan państwowy Ii-go roku 
Sześciolatki został wykonany 
w*  pełni. By niewielki okres 
czasu jaki nam pozostał w peł 
ni został wykorzystany przez 
wszystkie ogniwa naszego 
przemysłu i nasze załogi, dla 
dalszego wzmocnienia sił go
spodarczych Polski I.udowej 
— ważnego ogniwa w światę 
wym obozie socjalizmu i po
koju.

W. P. i -L.Z.

swojej pracy mówi krótko: 
,.najpierw zrobiłem zebranie, 
przedstawiłem ludziom uchwa
łę, a potem chodziłem od gos
podarza do gospodarza, no i 
widzicie Wykonaliśmy plan. 
Hodowla powinna się u nas roz 
witać pomyślnie, roczny plan 
kontraktacji wykonamy na 
pewno z nadwyżką. Udało s'ę 
nam przekonać gromadę do 
kontraktacji. Hodujemy teraz 
II macior rozpłód owych — 
wszystkie prośne. Na wiosnę 
nie będzie w Cychrach chłopa, 
który by przynajmniej dwóch 
— trzech sztuk nie kontrakto. 
wał..

Ale Matusiak ma zmartwie
nie. — Podrywają mi zaufanie 
u ludzi — powiada.

To podrywanie zaufania, 
nkt tyll.o do Matusiaka. ale 
przede wszystkim do samej 
uchwały Rządu, to sprawa złej 
pracy Gminnej Spółdzielni w 
Dębnie.

Kiedy Franciszek Wllman z 
Cychr chciał w dniu 6 grud
nia pobrać zaliczkowo śrutę i 
węgiel, należne mu z racji za
kontraktowania dwóch sztuk 
trzody n>a I kwartał. Oznajmio 
no mu, że GS nic nie wie. że 
nie ma rozporządzenia, że nie 
dostała śruty, an' Węgla, że 
uchwała nie obowiązuje GS. 
Według wyjaśnień ob. Jagiel- 
nlcklego. kierownika działu 
skupu PŻGS w Dębnie, prezes 
GS-u. w Dębnie unieruchomił 
samochód spółdzielni w dniu 
6 grudnia, nie Wysłał go do ma 
gazynu po węgiel 1 śrutę,, aże 
by jednocześnie n;e zaopa
trzyć, n’e posiadającego środ
ka lokomocji GS-u w Mory
niu. Ta niezrozumiała dla kaź 
dego cz'owieka o zdrowych 
zmysłach decyzja. świadcząca 
o 'akiejś niezdi-Owej, zgoła ka 
pćtalistycznej konkurencji mię 
dzy GS-ami pow choieńsklego 
oraz o s'abej kontroli ze stro
ny PZGS-u, przjmiosła dużo 
szkody kontraktacji. fi grud
nia wielu- chłodów Odeszło z 
kwitkiem z dęttieńskiego GS-u. 
Nie można się poterr dziwić, 
że tam. gdzie kierownik gru
py producentów i aktyw gro
madzki pracuje słabiej, chłopi 
wstrzymują się od kontrakta
cji, a w Wyniku tego gm. Dę
bno wykcmaŁi 'zaledwie 20% 
rocznego X>lanu. Tego nie da 
si; wytłumaczyć (jak chcąiłby 
ob. Jagielnicki) „oporem" chło 
pów. W Cychrach Chłopi eą ta 
cy sami, iak w innych groma
dach powiatu, ■ pian Wykonał"’.
’0bot> może iść wszędzie rów

nie dobrze, jak W Cychrach, 
ale obok właśoiwcgo wykony
wania obowiązków przez kie
rowników grup producentów, 
do realizacji uchwały Prezy
dium Rządu powinien w-łączyć 
się energicznie, bez jakichś 
.tam ..konkurencyjnych" Wy. 
bryków, cały aparat gminnych 
spółdzielni.

Co nakazuje 
»Karta Stoc/.niouxa«
D TORĄC pod uwagę doniosłe znaczenie przemysłu okrę 

towego w gospodarce ogólnonarodowej, stały wzrost 
zadań stojących przed tym przemysłem, dotychczasowe 
zasługi pracowników przemysłu okrętowego w ćpanowy- 
waniu nieznanej u nas dotychczas produkcji oraz szcze
gólne waiunki ciężkiej i ofiarnej pracy stoczniowej — 
Prezydium Rządu pod bezpośrednim przewodnictwem 
tow. Bieruta powzięło uchwalę 0 „Karcie Stoczniowca". 
„Karta” ta stawia budowniczych floty handlowej na rów 
ni z czołowym oddziałem klasy robotniczej — z górnika
mi i nakłada na stoczniowców szczególnie odpowiedzialne 
zadania.

Jakie są te zadania?
Uchwała Prezydium Rządu głosi:

latach 1952 do liii stocznie polskie mają zbu
dować i oddać armatorom krajowym kilkadziesiąt, okrę
tów pełnomorskich o wyporności kilkudziesięciu tysięcy 
ton, nic licząc setek statków rybackich i jednostek itght 
gi przybrzeżnej”.

Aby wykonać to poważne zadanie, uchwała nakazuje: 
podnieść i wzmocnić socjalistyczną dyscyplinę pracy, sy
stematycznie i stale wprowadzać nowoczeeną technikę, 
ulepszać technologię budowy statków ora- unowocześniać 

.konstrukcje budowanych jednostek i podnosić ich ja
kość. Wskazania uchwały, jak widać, są niezwykle po
ważne i wymagają pełnej mobilizacji załóg stoczniowych.

Szczególnie ta pełna mobilizacja musi nastąpić w 
Stoczni Szczecińskiej, w*  młodym zakładzie budownictwa 
okrętowego, który w wyniku ogromnych inwestycji już w 
drugim roku Planu Sześcioletniego rozpoczął produkcję 
statków. Jednakże dotychczasowe wyniki pracy Stoczni 
Szczecińskiej świadczą o tym, że wprawdzie załoga ma 
już poważne osiągnięcia i doświadczenia w budowie stat 
ków, ale nie jest jeszcze w dostatecznym stopniu przygo
towana do realizacji tych zadań, o których mówi uchwa
ła. Dlatego tym większa spada odpowiedzialność na kie
rownictwo gospodarcze i partyjne zakładu, które musi nie 
tylko umacniać dotychczasowe osiągnięcia produkcyjne ro 
botników, ale również dokonywać operatywnych ulepszeń 
w organizacji pracy, lepiej mobilizować załogę do walki 
o szybszą budowę statków.

ZA PRZYKŁADEM PRZODUJĄCYCH ZESPOŁÓW

Gdybyśmy przyjrzeli się źródłom osiągnięć Stoczni, to 
doszlibyśmy do wniosku, że znajdują się one wśród 
zespołów roboczych, że osiągnięcia te powstają dzięki 
ścisłej współpracy poszczególnych, współzależnych od sie 
hie brygad i działów produkcyjnych. I naodwrót: tam, 
gdzie tej współpracy nic ma, gdzie nie ma odpowiedzial
ności za wykonawstwo, gdzie nie ma wspólnego pionowa 
nia, tam załamują się plany produkcyjne : ofiarne zo- 
bow:ązania załóg.

Tak iest. na przykład w dziale, którego kierownikiem 
jest majster Wierzbicki, gdzie ostatnio zanotowano 500 
godzin przestojów, a to wskutek nieumiejętnego planowa 
nia przez kadłubowców, a przede wszystkim przez biuro 
fabrykacji, które albo nie nr. czas opracowuje procesy 
technologiczne, albo nagminnie spóźnia się z kartami ro
boczymi. Biorąc pod uwagę biurokratyczny styl pracy 
kierownictwa biura produkcji, które zza biurka usiłuje 
organizować walkę o szybką budowę statków l o nadgo
nienie opóźnionych planów, dochodzimy do wniosku, że w 
Stoczni trzeba wiele i to natychmiast uczynić, aby speł
nić te warunki, o któryeh mówi uchwała Rządu.

A warunki te można spełnić ■; można usunąć braki. 
Stocznia Szczecińska staje się bowiem z dnia na dzień 
coraz bardziej nowoczesnym zakładem produkcyjnym. 
Wystarczy powiedzieć, że wprowadzenie automatycz
nego spawania, przy pomocy radzieckich specjali
stów okrętowych^ skraca spawanie jednego styku z 8 go
dzin na 30 minut. Zainstalowano nowe maszyny, wyrosły 
ofiarne, wyszkolone kadry. Brygady Iłuszata, Jedynaka, 
Zawadzkiego. Lehmann. Szwagrzaka i wielu innych, dają 
przykład niektórym kierownikom ■ niektórym stoczniow 
com, jak należy walczyć o powiększenie naszej floty han 
dlowej. Faktem jednak pozostaje, że nie wszyscy uczą się 
tej ofiarności i zdyscyplinowania od przodujących zespo
łów.

ORGANIZACJA PARTYJNA MUSI STANĄĆ
NA CZELE WAŁKI

Od lata br. stoczniowa organizacja partyjna ulepszy 
la niewątpliwie swoją pracę, ale nadal jeszcze nie jest 
kierownikiem politycznym załogi. Świadczy o tym cho
ciażby fakt, że oddziałowe organizacje partyjne jak np. ka 
dlubowni i fabrykacji nie potrafią ze sobą współpraco
wać, ani doraźnie przeciwdziałać zagrożonym planom.

Obowiązkiem stoczniowej organizacji partyjnej jest 
przekuć „Kartę Stoczniowca" w oręż polityczny do wal 
ki z przejawami bnmelanctwa, które ma tu i ówdzie miej 
sce w ^stoczni, do walki o wzmocnienie odpowiedzialności 
kierowników oraz do walki o podniesienie produkcji. 
„Karta" nie jest jeszcze dostatecznie spopularyzowana 
przez agitatorów. Z „Kartą Stoczniowca" w ręku powin
ni bowiem pójść agitatorzy do załóg na oddziałach i cier
pliwie wyjaśniać nakazy tej uchwały, nakazy o zacieśnia 
niu współpracy między dz ałami, o likwidacji przestojów, 
o zwalczaniu brakoróbstwa...

W zmoźenie pracy politycznej z załogą umożliwi wszak
że kierownictwu stoczni lepsze i szybsze wprowadzenie 
nowych metod pracy, stworzy warunki do lepszej organ: 
zacji pracy i spowoduje, że jeszcze bardziej niż dotychczas, 
stoczniowcy podnosić będą swoje kwalifikacje zawodowe i 
przekraczać normy.

„Karta Stoczniowca”, stawiająca stoczniowców na 
równi z górnikami winna spowodować drogą politycznego 
oddziaływania na załogę, te Stocznia Szczecińska będzie, 
tak jak nasze przodujące kopalnie systematyczni wykopy 
wać plany produkcyjne. K. B.



Orko zimowa pozwalająca na zatrzymanie w glebie 
jak największej ilości wilgoci oraz na wczesne rozpoczę
cia wiosennych prac potowych, jest bardzo wainynt żabie 
gism agrotechnicznym. Dlatego też rolnicy korzystając ze 
sprzyjającej pogody w dalszym ciągu przeprowadzają or- 
'ke zimową.

Na zdjęciu.: sMorolny chłop Stefan Waniek z gro- 
mudy Janiszpol w woj. kieleckim podczas orki zimowej na 
swpiw. 2-hcktarowym polu,

Z zebrania PZPR-oujcóuj z gmin# Klcmpino

Komitet gminny musi kierować pracą 
gromadzkich organizacji partyjnych

Te tg u zakontraktował 300 świń

już w stajni wszystkie konie, 
kończymy dostawę ziemnia
ków, do 20 grudnia zakon*  
czymy dostawę zboża.

Tegoroczna akcja jesienna, 
jak żadna inna, była egzami
nem pracy organizacji partyj
nej i postawy jej członków. 
Dyskusja jaka toczyła się na 
zebraniu gminnym członków 
partii, potwierdziła tezę zawar
ta w referacie. W akcji przo
dowały te spółdzielnie, gdzie 
dobrze pracowały Organizacje 
partyjne.

• • •
— U nas w każdej pracy 

przodują członkowie partii — 
opowiadał tow. Lewandowski 
z LuboWa — za naszym przy
kładem idą inuk dlatego spół 
dzielnia nasza przoduje w rea
lizacji zobowiązań wobec Pań
stwa. Odstawiliśmy ziemniaki, 
do 15 listopada wykonamy z 
pięćdziesięcioprocentową nad
wyżką pian skupu zboża. Za
kontraktowaliśmy 100 sztuk 
świń, a teraz w odpowiedzi na 
apel RZS Łęczyca, postanowi
liśmy powiększyć iiośe zakon
traktowanych świń o 20 sztuk. 
Tak więc mimo, że mamy tyl
ko 20 ludzi, że odczuwamy 
brak rąk do pracy, hodujemy 
120 sztuk świń, rozumiejąc,

— Nasza spółdzielnia znaj
dowała się jeszcze niedaw
no na ostatnim miejscu w 
gminie — mówił towarzysz 
Słotwiński Z Żarowa, — nasza 
organizacja partyjna dała się 
zaskoczyć wrogom. Patrzyli
śmy bezradnie na to, jak. kilku 
nierobów namuwiało łudzi by 
nie wychodzili dc roboty, aby 
zabierali do domu konie. Nie
dawno temu przyjechali do 
nas aktywiści z powiatu i jak 
by obudzili naszą organizację. 
Przez pewien czas straciliśmy 
zaufanie do większości człon
ków spółdzielni, a tymczasem 
gdy zaczęliśmy z nimi praco
wać. kiedy podnieśliśmy na 
wyższy poziom robotę uświada 
miającą, okazało się. że więk
szość członków spółdzielni, to 
uczciwi ludzie, którzy chcą pra 
cować w spółdzielni. Mamy

Niedawno rozpoczął służbę wojskową nowy rocznik 
poborowych. Młodych żolitierzy wdraża się do sumienne 
go wypełniania obowiązków oraz rozwija się w nich dy
scyplinę, karność i rozumną inicjatywę.

Na zdjęciu: pomocnik dowódcy plutonu piat. Henryk 
Kopacz wyjaAnia poborowym przepisy rcgulamnn woj
skowego.

— Poczekaj chwilę sąsiedzie
— mówił Mróz do, Czyszaka
— powied»-no, jak to teraz 
jest z tą kontraktacją. Mówią 
• tym ciągle przez radio, ale 
ty. to człowiek partyjny, mo
że lepiej wiesz, jak to jest w 
tej nowej uchwale.

Czyszak przywiązał konie, 
zapalili i zaczęli rozmawiać. 
Czyszak tłumaczył, jakie to ul 
ti i premie przysługują dla 
kontraktujących, mówił o tych 
300 kilogramach węgla i me
trze śruty, jakie otrzymuje 
chłop za każdą odstawioną w 
terminie sztukę.

— No, teraz to już jasne — 
powiedział Mróz, gdy Czyszak 
siadał na wóz. — Wygląda na 
t*  .te warto kontraktować. A- 
te jak ty sam... zakontraktu
jesz?

—- Pewnie, że tak — śmiał 
się Czyszak — sam przecie wi 
dzUz, że opłaci się. A jak nic 
wierzysz, to przeczytaj sobie 
gazetkę ścienną, to już na pew
no zrozumiesz.

W dzień później chłopi z Ko 
zielic zeszli się na zebranie 
gromadzkie. Siedzący w kącie 
izby Mróz mówił do sąsiadów:

— Trzeba kontraktować chło 
py. nie ma na co czekać. Szyb
ciej zakontraktujesz, szybciej 
będziesz miał węgiel, śrutę, a po 
jakimś pół roku, to pieniędzy 
niemało wpadnie do kieszeni. 
Zresztą Czyszak też mówił, że 
warto kontraktować.

—- A mnie się tak zdaje, że 
w tym musi coś być — zaczął 
jeden z sąsiadów. — Czyszak 
mówi, że warto kontraktować, 
atą ram to nie kwapi się. Le

piej ostrożnie z tą kontrakta
cja.

Zaczęło się zebranie. Lipiń
ski, kolejarz ze Szczecina, o- 
mówił jeszcze raz uchwałę 
Rządu o kontraktacji trzody 
chlewnej. Gdy skończył, wstał 
pierwszy sekretarz organizacji 
partyjnej Czyszak. Wydawało 
się, że słyszał to wszystko o 
czym mówili chłopi przed ze
braniem.

— Dla wszystkich to musi 
być jasne — mówił — pomoc 
Rządu jest duża i każdy mą
dry gospodarz skorzysta z tej 
pomocy, .la na pierwsze dwa 
kwartały zakontraktuję 4 świ
nie, a na następne kwartały 
Jeszcze ze dwie sztuki.

— No i co . triumfował 
Mróz — mówiłem, że on zakon 
traktuje, a w chwilę potem 
mówił na głos: ja też zakon
traktuję 2 sztuki. .Już na ze
braniu poczęto spisywać urno 
wy, W ćiagu kilku godzin za
kontraktowano 50 sztuk.» * »

Na -zebraniu zetempowskim 
w Mielnie tow. Stopa mówiłr'

— Naszym obowiązkiem jest 
pomagać partii we wszystkich 
akcjach. A my dotychczas to 
zadanie niezupełnie wykony
waliśmy. Prowadziliśmy szko
lenie ideologiczne, urządzaliś
my przedstawienia, ale nie ży
liśmy jeszcze wszystkimi spra 
wami naszej gromady, nic in
teresowaliśmy się kontrakta
cją.

Na tym samym zebraniu 
członkowie koła ZMP w Miel 
nie podjęli się razem ze swy
mi rodzicami zakontraktować 
30 sztuk świń. Wiele było roz-

że podniesienie hodowli, to 
ważne zadanie państwowe.

Te i inne wypowiedzi świad 
czą o dużych sukcesach orga
nizacji partyjnej na terenie 
gminy Klempino. Członkowie 
partii mówili również o niedo
ciągnięciach, które są przyczy
ną tego, że gmina znajduje się 
na jednym z ostatnich miejsc 
w powiecie stargardzkim.

O przyczynach tego, że pra
ca w dobrze zapowiadającej 
się spółdzielni w Kunowie za
czynia ostatnio nieco podupa
dać, opowiadał Wiktorski. Or
ganizacja partyjna, która do
brze kierowała iPzWojefn spoi 
dzielni, ostatnio nie przejawia 
prawie żadnej pracy. Niektó
rzy członkowie dają zły przy
kład. Można na przykład czę
sto zobaczyć pijanego tow 
Konrada 1 Lisa.

— Kiedy zwracałem na to 
uwagę naszemu sekretarzowi 
KG, tow-. Wojciechowskiemu 
— mówił Wiktorski — ten nie 
zainteresował się tym wcale. 
Komitet Gminny nie' zaintere
sował się również tow. Farty- 
ką. który prowadził rozbijucką 
robotę w Zarowie,

Ten liberalizm, jaki panuje 
w Komitecie. Gminnym, prze
nikał też do gromadzkich orga

Członkowie Partii i ZMP-owcy
przodują tu kontraktacji trzody chlewnej

nizacji partyjnych, W Wielil 
organizacjach rozluźniała się 
dyscyplina, osłabła praca poli
tyczna. Nie przejawfla żadnej 
działalności organizacja partyj 
na w Grzędzicach, wielu człon 
ków Ociąga się z wykonaniem 
swoich obowiązków, n.lc stara 
się uzdrowić stosunków panu
jących w spółdzielni produk
cyjnej.

Nie wykorzystano też w 
akcji jesiennej kół ZMP. MłO- 
dzież nie miała odpowiedniego 
kierownictwa politycznego. Do 
piero. w ostatnich dniach zor
ganizowano młodzieżowe bry
gady omłotowe, które pracują 
w nocy. W ŻaroWie na przyk
ład istnieje jeden z najlep
szych zc-spulów amatorskich. 
W czasie ostatnich dwóch mie 
s-ięcy zespół ten nie dał ani 
mdnego przedstawienia na te 
renie gminy, a przecież zespół 
ten można było doskonale wy 
korzystać przy organizowaniu 
wieczornic itp.

— Naszn agitacja była jesz
cze zbyt słaba — mówił tow. 
Kjraszewski nasze argu
menty były często przestarza
łe, Dlatego zdarzały się wy
padki. że trudno było nam 
przekonać chłopa

Zarówno referat Oparty lia 
wskazaniach tow. Zambrow
skiego, jak też dyskusja, wska, 
zały członkom partii na konie
czność i sposoby podali .-' iia 
agitacji. Na podstawie vż. tą- 
pleń w dyskusji można sądzić, 
że większość towarzyszy zrozu, 
miała swoje braki w pracy u- 
św!adamiająćej na gromadach' 
i potrafi po tym zebraniu le
piej kierować gromadą. An® 
jeden z towarzyszy z Kunowa 
i Grzędzie nie ustosunkował 
się jednak satnokrylycznie do 
zarzutów, jakie wysunięto pOd 
adre»em tych organizacji par
tyjnych. Zadaniem więc Komi
tetu Gminnego będzie większą 
opieką otoczyć te właśnie Orga 
nlzacjc, więcej pracować z to- 
warzyszami z Grzędzie i Ku-' 
nowa, aby oni nie tylko zrazu 
mieli swoje błędy, ale by pod 
nieśli na wyższy poziom pracę, 
w tych organizacjach.

W Komitecie GnaMnym po- 
tonien zatknąć liberalny sto
sunek do członków partii, nie 
wykonujących swoich obowiąz 
ków, KG winien lepiej kie-: 
rować gromadzkimi organiza
cjami i pracą agitatorów.

PAW.

W styczniu rozpoczyna się nauka
w Podstawowych Szkołach Rolniczych

Tego dnia przepowiada
no nieszczególny skup żyw 
ca. Od sarnego rana padał 
deszcz ze śniegiem, drogi 
rozmokły. Przed punktem 
spędu w Gminnej Spóld?iel 
ni Żurawia było pusto.

Ale około godz. 9 ku zdzi 
wieniu pracowników GS za 
jechał pierwszy wóz. Na 
słomie siedział zmoknięty 
Józef Jastrząbek z Czepina. 
Tuż za nim Ieżałr dwa pół 
torametrowe wieprze. W 
chwilę potem przywiozła 
jedną świnię Wiśniewska 
Anna z Chwarstnicy. Zjeż
dżały coraz to nowe wozy. 
Gdy już zważono świnie 
chłopi przyszli do biura o- 
grzać się. Zaczęli czytać 
rozpięty na ścianie numer 
gazetki „Wieś Szczeciń
ska".

— Aż palców mi zahrak 
ło, żeby wvliczVĆ wszystkie 
te ulgi jakie dla nas Rząd 

- przeznacza — śmiał s>e Ja- 
strzijbek czytając ..Prosty 
rachitnek" Sowy ! Skowro-

Pracowity dzień mieli pra 
równicy Gminnej Spółdziel 
ni w Żurawi. Bez przerwy 
zajeżdżały n.a wagę mokre 
od deszczu wozy. Na wo
zach: świnie i cielaku

— W ostatnich dniach 
kontraktacja u nas ruszyła 
— opowiada referent GS, 
Wesołowski. •— Cntopi do
wiedzieli się o korzyściach, 
jakie daje Im kontraktacja 

. i coraz więcej kontraktują, 
coraz lepiej też pracują kie 
równicy grup producentów 
i aktywiści. Dobre wyniki 
w pracy osiągnęły niedaw
no aktywistki Ligi Kobiet 
Roszczenko i Bartłowa, któ 
re w ciągu jednego 'dnia 
zakontraktowały w groma
dzie Bartkowo 20 tuczni- 
ków. Chłopi gromady 
Cfiwarstnfca wykonali już 
roczny plan kontraktacji w 
85 procentach, a z Wełtv- 
nia w 50 procentach. Za 
przykładem Bynowa idą też 
spółdzielnie produkcyjne. 
Daleszewo zakontTaktowa
ło już -13 sztuki, a Stekino 
a11’.

— Dobrze, stary, żeśmy 
nie sprzedali tej maciory—• 
mówiła do męża Eleonora 
Marińczak z Pniewa. — W 
zeszłym roku kontraktowali 
2 świnie./Dzisiaj, gdy do
wiedzieli się o ulgach, jakie 
przyznał rząd hodowcom, ■ 
podpisali umowy na 5 tucz 
ników. Zaraz z miejsca po
brali 2 i pól metra śruty i 
pięć metrów' węgla.

— Mamy dwu hektary 
ziemi -— mówi Marińczako 
wa •— zasadziliśmy dużo 
kartofli i będziemy teraz 
hodować świnie,, bo to naj
lepiej się opłaca’

— Opłaciło się dzisiaj 
przyjechać ze świniami — 
mówił Jastrząbek, sadowiąc 
się na dwu metrowych wor 
kuch śrutu. W miejscu, któ 
rc zajmowały Świnic leżało 
600 kilo węgla,

na — teraz to tylko hodo
wać świnie. —

I zaraz potem poszedł do 
referenta Wesołowskiego 1 
podpisał jeszcze dwie umo
wy. choć miał już zakon
traktowane dwie świnie.

Kasjerka zaczęła już wy 
płacać. Wiśniewska, której 
Świnia ważyła 161 kilogra
mów, otrzymała samej tyl
ko premii.— 193 złotych.

— To ładny grosz — mó 
wi. — Zakontraktowałam 
jedną sztukę, ale. trzeba hę 
dzii. pomyśleć przynajmniej 
jeszcze o dwóch.

Lota z Chwarstnicy aż 
wąsarni rusza z zadowole
nia. Sprzedał świnię o wa
dze 230 kilo, samej premii 
otrzvmał 276 złotych. Scho 
w'ał do kieszeni kwit na 
metr śruty i pożegnawszy 
się z sąsiadami poszedł ła
dować 300 kilogramów wyg 
la.

Absolwenci szkół zostaną za 
trudnieni według osiągniętych 
kwalifikacji w gospodarst
wach państwowych i spółdziel 
niach gminnych, a ci, którzy po 
chodzą ze spółdzielni produk
cyjnych po ukończeniu nauki 
powrócą do swoich spółdziel
ni. » K *

W dniu 15 bm. nastąpi u- 
roczyste zakończenie roku 
szkolnego w Podstawowych 
Szkołach Rolniczych w całym 
kraju. W województwie szcze
cińskim we wszystkich szko
łach tego typu trwają obecnie 
końcowe egzaminy pisemną i 
ustne, do których na podsta
wie uchwał rad pedagogicz
nych dopuszczeni zostali wszy 
scy uczniowie i uczennicę.

Po egzaminach młodzież zo
stanie bezzwłocznie zatrudnić 
na w różnych placówkach a- 
gronomii uspołecznionej jak 
np. w spółdzielniach produk
cyjnych. gospodarstwach pań
stwowych. gminnych spółdziel 
niach „Samopomoc Chłopska ‘ 
oraz Rejonowych Kierownic
twach Robót Wodno - Melio
racyjnych. 12 absolwentek, 
przodującej szkoły w Golenio
wie zatrudn onych zostanie w 
szkołach rolniczych naszego 
województwa. Do nowych za
dań przeszkolone zostały już 
one na specjalnym dodatko
wym ktirsjc w Zdrojach,

SZKOLENIE POBOROWYCH NOWEGO ROCZNIKA

W dotychczasowych 11-mie- 
ślęcznych Szkołach Prakty
ków - Specjalistów przekształ

conych obecnie na Podstawo
we Szkoły Rolnicze rozpocznie 
się wkrótce nowy rok szkol
ny. W chwili obecnej na te
renie całego kraju t?wa wer
bunek młodzieży do tych szkół. 
Warunkiem przyjęcia jest u- 
kończenie 7-klasowej szkoły 
podstawowej oraz posiadanie 
co najmniej dwuletniej prak
tyki w zawodzie. Kandydaci 
winni posiadać również uregu 
lowany stosuiyk do służby 
wojskowej. DC szkól typu a- 
grotechnicenego (rolniczego) 
przyjmuje się młodzież już po 
ukończeniu 4 klas szkoły pod
stawowej Nauka rozpoczyna 
się w dniu 21 stycznia 1952 r. 
Na terenie naszego wojewoda 
twa uruchomione zostaną 3 
Podstawowe Szkoły Rolnicze: 
w Trzęsączu szkoła typu agro 
technicznego, w Goleniowie 
szkoła instruktorów rachun
kowości w spółdzielniach pro 
dukcyjnycb oraz w Skolwinic 
pod Szczccinem szkoła wod
no - melioracyjna dla najlep
szych przodowników pracy i 
racjouąiizotorów wysuniętym 
przez zakłady pracy.

Wszyscy uczniowie Podsta
wowych Szkół Rolniczych o- 
trzymują naukę i wyżywienie 
bezpłatnie, a ci kandydaci, któ 
rzy skierowani zostali przez 
instytucje — o ile posiadają 
rodziny na utrzymaniu — o- 
trzymywać będą przez cały 
c/ias nauki iior^gloe pobory,

Na punkcie skupu żywca 
w Żurawiu

mow po domach, a często na
wet sprzeczek i kłótni zanim 
tow. Stopa mógł zameldować o 
wykonaniu zetempowskiego zo 
bo wiązania.

Przykładem W zawieraniu 
umów kontraktacji posłużyli 
gromadzie członkowie partii i. 
gromady Załęż. Trzech "zlon- 
ków partii z tej grom' • za
kontraktowało 9 tuczników.

Dobre rezultaty osiągnęła 
również organizacja partyjna 
z gromady Trzebórz. Za przy
kładem tow. Siwca, który za
kontraktował 6 tuczników, po 
szli bezpartyjni chłopi. W cią
gu 2 dni gromada ta zakontrak 
towała 111 świń. Na pierw
szym miejscu w gminie znaj-, 
duje się gromada Tetyń. która' 
razem ze spółdzielnią produk
cyjną zakontraktowała 127 
świń.

— W naszej gminie zakon
traktowano już około 300 tucz 
ników — opowiada sekretarz 
Komitetu Gminnego tow. Hei- 
niok — kontraktacja ruszyła. 
W większości wypadków ak
tywiści nasi potrafili wyjaśnić 
chłopom korzyści, jakie daje 
kontraktacja. We wszystkich 
gromadach nasi partyjniacy 
swoim przykładem zachęcali 
do kontraktacji chłopów bez
partyjnych.

Dalszym naszym zadaniem 
będzie praca w spółdzielniach 
produkcyjnych w Czarnowie i 
Rokitnie, które niechętnie za
patrują sie na rozwinięcie ho
dowli świń. Te uprzedzenia 
przełamaliśmy już w RZS w 
Tetyniu. teraz skierujemy u- 
wagę na dwie pozostałe snół- 
dzielnie. P.



Siadem jednego artykułu

Pelagia Borkowska z Nożyna zachęca swoich sąsiadów r

W Zarańsku 
jest znowu inaczej

Z działki rzemieślniczej, pó 
szerzonej o kilka ha uprawia
nych odłogów, sprzedała w 
tym roku 4 kontraktowane 
tuczniki.

— Oczywiście — mówi Bor
kowska •— nie mogłabym tak 
rozwinąć hodowle, mając tyl
ko swoją małą działkę ziemi 
Ale uprawialiśmy odłogi, co 
znacznie rozszerzyło możliwo
ści naszego gospodarstwa. Za 
odłogi nie płacimy podatku, 
•zboża zebranego z tej ziemi 
n|e włącza się do planu sku
pu. mogłom więc sprzedać wię 
cej i uzyskać za nie ceną pre
miową, a ponadto mam ąż nad 
to ziarna dla mojego inwen
tarza.

Na przyszły rok Borkowska 
nastawia ale na produkcje pro 
eiąt i dlatego zakontraktowa
ła dotychczas na I kwartał 
1952 r. tylko 3 sztuki trzody 
chlewnej. W najbliższym cza
sie otrzyma zamówionego po
przednio rasowego knura i 2 
dalsze maciory.

W oborze stoją 2 dojne kro
wy i 2 jałówki. Borkowska 
dumna Jest, że od 1 krowy wy 
hodowała niedawno 2 jałówki. 
W podwórzu Jest wiele dro
biu — kur, indyków i gęsi. W 
tym roku Borkowska zakon
traktowała i sprzedała do 
gminnej spółdzielni 30 indy
ków a w najbliższych dniach 
sprzeda 70 gęsi. Indyki miały 
pokaźną wagę od 8 — 10 kg-

$mia<e są jej plany dalsze
go rozszerzenia tej opłacalnej 
gałęzi produkcji, jaką jest ho 
dowla. Hodowle gęsi powlek
aj do 200 sztuk, a Indyków 
do 100 sztuk- Planuje też sobie 
wybudowanie nowego pomlesz 
czenia dla kur.

— Hodowla przynosi nam 
pokaźne dochody i przyczynia 
sie do wzrostu naszego dobro
bytu -r mówi Borkowska. 
Mani 9 dzieci. Starsze poma
gają mi w prowadzeniu bo

se rwtązZu es wzmożonym ru
chem przesyłek pocztowych w o- 
kresle przedświątecznym koniecz
ne jest przertrzeganle szeregu prze
pisów pocztowych, co mo*e  przy
czynić etę do sprawnego funkcjono 
wanla poczty w tym Określa. Tak 
wl»c paczki anons być dokładni*  
i starannie opakowane mocnym 
sznurkiem. Pscielh e żywnością win 
ny być nalewano JeJm „tyWotolo

Kino „POLONIA' — „Jubileusz" 
— tllnj prod. czeskiej. Pocz. seans, 
o Bćdz. 18 i 20. W niedzielę i świe 
ta o godz. 16. 18 I 20-tej.

Dyżuruje APTEKA SPOŁECZNA, 
Rynek śródmiejski 19.

Do 1$ bm. irysy łamy paczki 
świąteczne

wodhiczący WRN udekorował 
Srebrnymi Krzyżami Zasługi: 
tow. Wincentego Opiłę > groma 
dy Pieszcz w gminie Wrześni- 
ca oraz ob. Stanisława Pingel- 
skiego z gromady Kamino W 
gminie Naćmierz za wzorowe 
wykonanie wszystkich, obowiąz 
kow obywatelskich i czynny u- 
dział w agitacji wśród chło
pów w gwych gromadach i zpio 
bilizowanie ich do pełnego i 
przedterminowego zrealizowa
nia państwowych planów finan 
sowych i gospodarczych.

Burza oklasków- i okrzyki na 
cześć bohaterskich kobiet, bu
dujących sócjalizm na wsi to 
warzyszyły odznaczeniu Brąz>< 
wym Krzyżem Zasługi chłopki- 
sołtysa, ob. Janiny Seweryn i ak 
z gromady Zaleszewo w gminie 
Darłowo Gromada ta, jako 
jedna z pierwszych w powiecie 
wykonała wszystkie obowiąz
ki wobec Państwa.

320 chłopów, worowych go
spodarzy t obywateli otrzyma
ło dyplomy uznania. Chłopi xy 
taża'i wdzięczność za zaszczyt 
ne wyróżnienie i zobowiązali 
isię nie ustawać W pracy nad 
rozwojem swych gospodarstw 
rolnych. Chłopi: Pingeleki, To- 
jewski, Stanisław Godlewski, 
Dynarek, Wincenty Opiła 1 
chłopka Irena Janusz oraz u-le 
lu innnyeh ze wzruszeniem mó 
wili o opiece, jaką chłop co
dziennie doznaje od władzy lu 
dowej — wspominali minione 
już czasy udręki, poniewierki i 
krwawego znoju ehłopa w Pol
sce sanacyjnej, zobowiązując 
sie nadal pracować aktywnie 
nad podniesieniem poziomu go 
rpodarki rolnej i aktywnie wal 
czyć o pełne wykonanie pla
nów gospodarczych przez 
wszystkich chłopów. -

Paweł Ławro, który również 
został odznaczony Krzyżem Za 
sługi —■ walczył przy boku Ar
mii Radzieckiej o wyzwolenie 
Ojczyzny spod jarzma hitle
rowskiego i obsząrniczo—kapi
talistycznego. Po wojnie wró
cił na ziemie, które wyzwalał 
i pracą swoją umacnia pol
skość Ziem Zachodnich. Obok 
trzech odznaczeń bojowych, na 
piersi Ławry zawisło 4-te od
znaczenie za dobrą pracę i 
wzorowe wypełnienie obowiąz
ków wobec Państwa.

Brązowe Krzyże Zasługi o- 
trżymali również: Józef Tra
czyk ze Strzeczony i Franci
szek żala z Cierznia. Licznym 
chłopom, przodownikom gro
mad przekazano przez przewód 
niczących GRN dyplomy uzna
nia.

Zebrani chłopi na zakończe
nie uroczystości zamanifeątowa 
1. gorąco swoją wolę walki o 
wykonanie zadań Planu 6-let- 
niego na odcinku rolnictwa. 
Wystosowali oni list do Pre
zydenta RP tow. Bieruta, w 
którym przesłali życzenia i zo 
bowiązali się dołożyć wszelkich 
starań, aby chłopi w ich powie 
cie, którzy nie wykonali jesz
cze w całości planu skupu zbo
ża wypełnili również swój obo 
wiązek najpóźniej do dnia 15 
grudnia br.

ZŁOTÓW. Na uroczystym 
zjeżdzie przodujących chłopów 
powiatu złotowskiego wręczono 
Srebrne Krzyże Zasługi ob. Pio 
trowi Radke, sołtysowi gro
mady Zakrzewo i Leonowi No
wickiemu z Franciszkowa. 
Brązowy Krzyż Zasług1 otrzy 
mat ob. Marian Płutnik a Za
krzewa,.184 wzorowych gospo 
darzy otrzymało dyplomy uzna 
nią.

Ponad 300 przodujących chło 
pów z całego powiatu w podnio 
słym nastroju uczestniczyło w 
akcią dekorowania zasłużonych 
chłopów wzorowo wywiązują
cych się ze swych obowiązków 
obywatelskich i swoją patrio
tyczną postawą mobilizujących 
mieszkańców swych gromad do 
wykonania planów skupu zbo
ża i ziemniaków oraz uregulo 
wania podatku gruntowego i 
FOR.

I sekretarz KW P?PR, tow. 
Elczewski, w serdecznych sło
wach podziękował w imieniu 
Rządu i Partii chłopom — pa
triotom za dotychczasowy ich 
udział w walce o wzmocnienie 
sił gospodarczych Ojczyzny.

Zebrani chłopi wystosowali 
list do obywatela Prezydenta, 
w którym przyrzekają okazać 
się godnymi wysokiego odzna
czenia i wyróżnienia, pracując 
nadal bezustannie nad podnie
sieniem swych gospodarstw, 
wykonując wzorowo swoje oby 
wśtelskie powinności i błorąc 
czynny udział w akcji polity:z 
ńo-uświadamiaiącej celem przy 
śpieszenia realizacji zobowią
zań wobec Państwa przez 
wszystkich chłopów.

SŁAWNO. Zjazd przodują
cych chłopów z całego powia
tu odbył się w sali Powiatowe 
go l)omu Kultury. Około 500 
chłopów zebrało się w pięknie 
udekorowanej sali — wśród 
nich około 100 gospodyń wiej
skich. W podniosłym nastroju 
przodownicy Wsi sławneńskiej 
wysłuchali przemówienia pi-ze- 
wodmczącesro Prezydium WRN 
tow. Musiała.

W imieniu Prezydenta RP. 
tow. Bolesława Bieruta — prze

81 października br. ukazał się w „Głosie Koszaliń
skim artykuł omawiający pracę dwóch spółdzielni produk 
cyjnych powiatu drawskiego: Siecina i Zarańska.

Siecino — to dobrze gospoda rżący RZS, nie dający się 
wyprzedzić pod względem sukcesów gospodarczych żadnej 
innej spółdzielni w powiecie. Sukcesy te — to w ogromnej 
mierze wynik wytężonej pracy podstawowej organizacji 
partyjnej Siecina, która troszczy się o podnoszenie pozio 
mu politycznego spółdzielców, wychowuje ich i uczy czuj 
ności klasowej wobec wroga.

„W Zarańsku jest inaczej” — tak brzmiał tytuł dru
giej części artykułu, w której została omówiona sytuacja 
w spółdzielni produkcyjnej Zarańsko, jej początkowe osiąg 
nięcia i późniejsze częściowe zaprzepaszczenie ich, jako re
zultat niedostatecznej czujności na przejawy wrogiej 
•działalności, wskutek niedocenienia przez organizację par
tyjną znaczenia pracy uświadamiającej zarówno wśród 
członków Partii, jak i bezpartyjnych.

Czy artykuł spełnił swoje zadanie ulepszenia pracy 
RZS Zarańsko? świadczy o tym najlepiej list członków 
organizacji partyjnej tej spółdzielni, napisany do naszej 
gazety;

.Zaraz po przeczytaniu artykułu w „Glosie" pt. „Spół 
dzielcy g Siecina rozliczają etę z Państwem”, a zwłaszcza 
jego drugiej części, zatytułowanej: „W Zarańsku jest 
inaczej”, zwołaliśmy zebranie podstawowej organizacji 
partyjnej, na którym szczegółowo przeanalizowaliśmy 
treść artykułu., wyciągając odpowiednie wnioski z zawar
tych w nim wskazówek.

Przede wszystkim — eostala wzmożona praca poli- 
tyczno-aświadamiająea wśród wszystkich członków spół
dzielni, zarówno członków Partii jak i bezpartyjnych. 
Spółdzielcy zrozumieli, że tylko naprawdę szczera, wydaj 
na praca zapewnie może zbudowanie podstaw dobi obyta. 
■Jeszcze w początkach listopada zaplanowano dosiew zbóz 
ozimych na obszarze 40 ha. Zadanie to zostało wykonane w 
terminie. Zakończono też całkowicie do dnia 20 listopada 
wykopki ziemniaków.

Do dnia 24 listopada wgrnłócouo 10 tor. ziarna, które 
jui zostało odwiezione do punktu okupu. Obecnie trwają 
omłoty. Wprost od agregatów młocaraianych •loetarcza- 
my )s do punktu okupu w Drawsku. Jednocześnie prowa
dzone są prace przy wykopkach buraków cukrowych. 
Wszystkie roboty zostały już z kończone.

Od 4 listopada przebywa w naszej spółdzielni instruk
tor, tow. Alojzy Kowalski, który okazuje nam wielką pu 
moc w przezwyciężania trudności i w zwalczaniu wrogiej 
propagandy, jaką sieją przeciwko spółdzielni produkcyj 
nej bogacze wiejscy z gromady Zarańsko.

Zrozumieliśmy, jakie było podłoże naszych błędów 
i znaleźliśmy sposoby przezwyciężenia ich. Obecnie nasz 
RZS wkroczył aa nowe tory i niewątpliwie, wzorując się 
na doświadczeniach Siecina, w oparci" o pomoc i opieko 
Gminnego Komitetu PZPR, urnocnirny swoją spółdzielnię 
gospodarczo i politycznie.

Kino .POLONIA” — ul Grun
waldzka — „Skandal w Cloche- 
merte" — film prod. franc. Pocz. 
seansów o aodz. 18 1 20. W pledzie 
I? 1 święta o godz. 16, 18 i 20-tej.

e • •
MUZEUM, u! Armii Czerwonej 84- 
wystawa pt. „Ilustracja radziec- 
k* “ I zbiory stale — Muzeum 
otwarte we wtorki, czwartki I 
płatki od 12-tej do 17-tej. W nie
dziele < święta od I2-te1 On 19-tcJ 
Dyżuruje APTEKA SPOŁECZNA 
przy ul. Zwycięstwa.• • •
DOM KULTURY — Morska 9 — 

Pleją koguty" — Baltuszlaa — w 
wykonaniu Państwowego Teatru 
Polskiego w Szczecinie. Początek 
przedstawienia o godzinie 19.15. 
Przedsprzedaż biletów w „Orbisie",

• ■ ♦
Biblioteka dzieł literatury rosyj

skiej 1 radź, zostanie już wkrótce 
uruchomiona przy Zarządzę Woje 
wódrklm TPP-R Będzie ona zao
patrzona w około 2.000 książek w 
jeżyku rosyjskim.

Zjazdy powiatowe 
przodujących chłopów 

województwa koszalińskiego

„Będziemy walczyć o pełne wykonanie wszystkich zobowiązań węt wobec Państwa 
przez każdę gromadę i każde gospodarstwo11

JAK już donosiliśmy, w ab. sobotę, niedzielę i w poniedzla 
lek odbywały się w województwie koszalińskim. powiato
we zjazdy przodujących chłopów, wyróżniających się obywa

telską postawą w realizacji zobowiązań wobec Państwa. Ka 
zjazdych tych udekorowano Krzyżami Zasługi chłopów odzna 
czonych PRZEZ PREZYDENTA RP — a przodujący chłopi 
otrzymali Dyplomy Uznania. Zjazdy te odbywały się w uro 
czystym i podniosłym nastroju. Przybyli na nic chłopi ~ło 
żyli przyrzeczenie, ie dołożą wszelkich starań, aby przekonać 
opieszałych o konieczności terminowego wykonania zobowią 
zań wobec Państwa i wspólnie z całą gromadą — biedniaka 
mi i średniakami przełamią opór kułaków i ich popleczni 
kaw.
KOSZALIN. Dnia 10 bm. w 

pięknie udekorowanej biało- 
czerwonymi i czerwonymi Gaga 
ml oraz transparentami sali 
konferencyjnej Wojewódzkiej 
Rady Narodowej w Koszalinie 
odbył się zjazd przodujących 
chłopów powiatu koszalińskie
go. Zebrało się tu około 300 roi 
tiików.

Uroczystego otwarcia zjazdu 
dokonał wiceprzewodniczący 
WRN tow. Kukulski, który na
stępnie wygłosił referat o za
daniach przodowników wsi.

Srebrny Krzyż Zasługi otrzy 
niał Jan Tropczyński z groma 
dy Łękno (gm. Będzino); Brą
zowymi Krzyżami Zasługi zo. 
stali udekorowani Jan Kowalik 
z Kiszkowa (gm. Śmiechów), 
Wacław Dereszko z gromady 
Strachomino (gm. Dobrzyca) i 
Zygmunt Grabelski.

Dyplomy uznania otrzymało 
207 chłopów powiatu koszaliń 
skiego.

Przy burzliwych oklaskach 
na mównicę wstąpił Jan Trop 
czyński;

— Otrzymaliśmy zaszczytne 
odznaczenia — powiedział on 
— odznaczenia, które zobowią
zują nas, przodowników wsi po 
wiatu koszalińskiego, przede 
wszj-stkim — do systematyczne 
go podnoszenia poziomu na
szych gospodarstw, do rozwija 
nia hodowli, do uzyskiwania co 
raz to większej wydajności z 
ha — do wzmożonej walki o 
wykonanie przez wszystkich bez 
wyjątku chłopów patriotycz
nych obowiązków wobec naszej 
ukochanej, Ludowej Ojczyzny.

Jan Kowalik z Kiszkowa po
wiedział:

— Kułacy w naszej groma
dzie usiłowali oczerniać nasze 
Ludowe Państwo, Ale my ma
my oczy, mamy rozum i sami 
widzimy — jak wzrasta Pol
ska. He nowych, pięknych rze
czy powstało w kraju! TJ ne1 
we wsi nie nia już analfabetów. 
Z roku na rok rośnie zamoż
ność i kultura wsi. Nasze dzieci 
chodzą do szkoły, nasi synowie 
będą inżynierami i oficerami. 
Więc wiemy, jaką odpowiedź 
dać kułackiej i imperialistycz
nej plotce j dajemy ją poprzez 
dobre wykonanie obywatelskich 
obowiązków.

Znowu oklaski. Na salę wkro 
czyła delegacja młodzieży ZMP- 
owakiej z Bobolic, która meldu 
je zjazdowi o udziale młodzie
ży tej gminy w realizacji zobo 
wiązań wsi wobec Państwa. 
ZMP-owcy utworzyli jedną bry 
gadę wykopkową i 2 omłótowe, 
pomogli też chłopom w organi
zowaniu zbiorowej dostawy 
ziemniaków i „czeiwonego tran 
sportu” zboża. Wzięli też u- 
dział w kontraktacji trzody 
chlewnej.

Podobne meldunki złożyły de 
legacje młodzieży ZMP z gmin: 
Koszalin i Dobrzyca.

Na zakończenie zjazdu uczest 
nicy uchwalili jednogłośnie ie 
zolucję, w której postanowili 
m. inn. przyczynić się do wy
konania obowiązków w»i wobec 
Państwa przez wszystkich chło 
pów powiatu koszalińskiego 
najpóźniej do dnia 15 bm., wy 
konać z nadwyżką plan kon
traktacji trzody chlewnej, zli
kwidować resztki odłogów, pod 
nieść wydajność z ha oraz sta
le i systematycznie rozwijać 
hodowlę.

CZŁUCHÓW. Ponad trzystu 
Chłopów brało udział w powia
towym zjeżdzie przodowników 
rolnictwa w auli szkoły ogól
nokształcącej w Człuchowie.

„...W imieniu Prezydenta 
Rzeczvnospolitej Polski deko
ruję Was obywatelu Waszkie
wicz Brązowym Krzyżem Za
sługi — mówił poseł na Sejm 
RP Henryk Kołodziejczyk. — 
Odznaczenie to otrzymujecie za 
patriotyczną Dostawę, za świe 
cenie przykładem chłopom 
przez wypełnianie Waszych obo 
wiazków wobec kraju”.

Józef Waszkiewicz w Polsce 
sanacyjnej nie mógł wyżvć ze 
swoja liczna rodziną na kawał 
ku ziemi. Walczył on w szere
gach I dywizji i po wyzwole
niu OiczYzny osiedl*!  się w gro 
madzie Koczała, gdzie otrzy
mał od Państwa 10 ha ziemi, 
plerwwe ziarno siewne I inną 
pomoc doraźną. Waszkiewicz 
pracuie na roli z taką samą 
energią jak walczył na froncie. 
W kilku latach powojennych 
wybił się na najlepszego gospo 
derza w swojej gromadzie. 
Plany snrzedaźy zboża | należ
ności finansowe oraz kontrak- 
i-scie b-zndy eh’»wnej wykonał 
w pełni i przed terminem. — 
Swoim przykładem porywa on 
do naśladownictwa colą groma 
'i-i.

ŚRODA 12. XII. 3! r.
12.04 Dziennnik południowy 1 

przegląd prasy stoi. 13.30 Audycja 
dla wsi. 13.30 „Miasto ) wieś — 
Ludowe! Ojczyźnie", 13.43 Aud.v- 
cja szkolna dla klasy V —VII, 
1410 Śpiewa Teodor Szaliapin — 
bas, 14.30 „Gorące dni", 15.30 
Audycla dla świetlic dziecięcych. 
18.00 Wszechnica Radiowa — kurs 
I. 16.30 WiadomoSci radiowe Po
rno. z« Zachodniego. 16.30 Sprawy 
1 troski, 16.45 Praca Koła Mło
dych przy szczecińskim ZLP. 17.00 
W adomoścl ponótudnlowe. 17.03 
pogadanka sportowa. 17.15 Z mi
krofonem po wsi I mieście. 17.33 
O pracy szkoleniowej wiejskich 
HÓł ZMP. 17.43 Radiowy kurs jęzi 
im rosyjskiego, te.oo pieśni ludo
we i masowe w wyk chórów 
ppm. Zachodniego, 18.30 Agronom 
z POM-u, 18.30 Wszechnica Radio
wą *-  kurs II, 19.00 festiwal Mu
zyki Polskiej, 2100 Muzyka i 
aktualności.

NADAJNIK
2130 Wspomnienia robotnicze, 

21 50 Koncert Chó ów RozRł. Kra 
knw«klei PR 22 20 Kron‘ka kultu 
ra''ia, 22 60 Wariacie svm»on*crne.  
33 50 Or'atn‘6 w^domoScl, 24.00 
Hvnin l koniec audrcii.

»Bierzcie przykład ze mnie
— uprawiajcie odłogi — rozszerzajcie hodowlę*

JEST zimny, grudniowy 
dzień. Ostry i porywbty 
wiatr hula po wsi. Mimo spóż 

nionej pory, na polach Noży
na w pow. ćłup&kim pracuje 
niezmoidowanie wewnik zbo
żowy. Obsługują go dzieci Pe
lagii Borkowskiej: 17 - letni 
Kazik, 15-letnl Zbigniew 1 cór 
ka Janina. Szaro • żółte zia
renka żyta padają na dobrze 
uprawioną glebę. Niewiele już 
pozostało do obsiania 3 hek
tarowej działki.

Pelagia Borkowska, której 
mąż pracuje jako kowal w go 
spodaistwle PGR, z zadowole
niem spogląda na swoje dzie
ci pomagające jej w prowa
dzeniu gospodarstwa.

— W tym roku «e względu 
na długotrwałą suszę — mó
wi — nie spieszyliśmy się z za 
siewami. Przekonałam się bo
wiem, że na tych terenach 
można siać bardzo późno, na
wet do połowy grudnia i uzy
skuje się wysokie urodzaje- 
W zeszłym roku sialiśmy też 
bardzo późna Słoma wpraw
dzie nie wyrosła wysoka, ale 
z 3 ha lichej, bo 3 klasy ziemi, 
zebraliśmy ponad 3 tony żyta.

Borkowska wzorowo wyko
nuje wszystkie obowiązki wo
bec Państwa. Z planowego aku 
pu zboża wywiązała się już w 
sierpniu w ponad 200 proc. 
Wszystkie należności podatko 
u^e uregulowała również w 
sierpniu.

dowli: Janlnka zajmuje się 
świniami, Zbigniew — czysz
czeniem i karmieniem krów, 
Kazimierz — koniem, inne ho 
dowlą gę*i  1 indyków. Prze
konuję kobiety z naszej wsi 
do hodowli dróbiu I świń i u« 
własnym przykładzie pokazu
ję, Jakie uzyskuje się tory- 
ici. Furmanowa przyrzekła 
mi. te zaprowadzi na szerszą 
skalę hodowlę drobiu i zakon
traktuje 4 tuczniki. Bronkou a 
ma zakontraktować 4—5 tucz
ników, Polachońska — 4 1 
Zlemblcka 3 tuczniki.

Borkowska mimo pracy przy 
gospodarstwie i wychowaniu 
V dzieci znajduje też czas na 
pracę społeczną. Jest przewpd 
niczęcą Koła Gotpodyń, wi
ceprzewodniczącą Gminnej Ra 
dy Kobiecej. Pomaga kobie
tom w podnoszeniu na wyż
szy poziom swoich gospo
darstw. udziela porad facho
wych. troszczy się o podniesie 
nie ich uświadomienia poli
tycznego. Przodując w wyko
nywaniu obowiązków webec 
Państwa daje dobry przy
kład pozostałym kobietom i 
chłopom. Zachęca te*  wszyst
kich do zagospodarowania od
łogów — gdyż wie jakie ko
rzyści daje to chłopu ?. 
Państwu.

Jedno tylko martwi ob. Bor 
kowską. Od dłuższego czasu 
stara się bezskutecznie o pod
łączenie do gospodarstwa prą
du elektrycznego. W miesaka- 
niu Jest instalacja, brak tylko 
około 100 m przewodów do 
głównej linii. Pięcioro dzieci 
uczęszcza do szkoły, światło 
jest też potrzebne pr»v nn--,«>. 
cie inwentarz" 
że Związek J .y
Chłopskiej 1 ORN pomogą w 
tej sprawie.

<«•)

w«". b»aą one bortem tfotteatne 
szybciej, a paczki b zawartcSetą 
łamliwą winny być zaopatrzone w 
adnotacją „oetrntnle". Adresy wtu 
nv być stątannle I dokładnie wy- 
it aiie na nucakach I na korespo.t 
d-ncji listownej.

Pacakl winny być wysyłane juś 
do dnie 18 bm. a listy a iyceenta 
>nt żwietecznjmsi ualpdięjej ąo 
<lut» 2J Wu



barburkowE
OBRACHUNKI

nie tylko dyplomy i odznaczę 
nia, to także głęboka troska 
całego / państwa i narodu o 
los górnika, o warunki jego by 
tu.

I znowu liczby mówiły wie
le o tym. Mówiły, że 38 tysię 
cy górników korzystało w ro 
ku bieżącym z wczasów, że we 
wspaniałych sanatoriach i pre 
wentoriach Szczawnicy, przei
naczonej na górnicze „kró
lestwo’’, leczy się z pylicy. ’mo 
ry górnictwa. 1144 górników.

19 tysięcy górników otrzyma 
ło w roku bieżącym emerytu
ry, o których mówi „Karta 
górnika^’. Większość z nich po 
została nadal w pracy, pobie
rając obok emerytury normal 
ny zarobek.

38 tysięcy dzieci górniczych 
korzysta ze żłobków i przed
szkoli, 74 tvsiące dzieci w br. 
wyjeżdżało na kolonie i półko 
łonie. 5 tysięcy izb mieszkal
nych otrzymali w roku bieżą
cym górnicy, w róku zaś przy 
szłym minister Niesznorek za
powiedział oddarue do dyspo
zycji górników dalszych 9 tysię 
cy izb. Znaczną sumę -wynios
ły premie wypłacone w tym 
roku górnikom na podstawie 
..Karty’*.

To wszystko świadczy, że 
państwo dba o awangardę poi 
skief klasy robotniczej, dba 
o górników, którzy pracą swą 
Wykuwają jego potęgę.

I rozumieją to coraz to szer 
sze rzesze górników. Rozumie 
ją dokumentując to coraz lep
szą pracą. 5 kopalń zakończyło 
roczny plan wydobycia do dnia 
górniczego święta. A wśród 
tych kopalń figuruje nazwa, 
..Mortimer”, nazwą kopalni kie 
dyś przez kapitalistów skaza
nej na zagładę, nieustępliwą 
walką i strajkiem okupacyj
nym, obronionej przez górni
ków. Dziś „Mortimer" pierw
sza ukończyła plan roczny, by 
dać wiele tysięcy ton ponad
planowo do końca roku.'

..Mortimer”. „Piast — Zie
mowit’*, ..Wanda — Lech”, 
„Łagiewnakti”. ..Jankowice”— 
oto lista świadomości górni
czej, oto lista przodujących ko 
palni, przekraczających w dniu 
Święta Górnika granice zakre
ślone przez plan na rok bie
żący.

Szacunek f opieka ze strony 
Państwa Ludowego i całego na 
rodu, świadomość su'ego za
dania, szczery twórczy wysi
łek mas'górniczych — oto w 
dwóch słowach bilans „barbur 
kowych obr. chunków za rok 
ostatni, za drugi rok Planu 
Sześcioletniego i „Karty gór
niczej* ’. JD.

Budowa nowoczesnej kopalni „Wesoła II" postępuje 
szybko naprzód.

Na zdjęciu: przodująca brygada ciesielska Antonie
go Witaska osiągnęła w ostatnim' miesiącu 300 proc, nor 
my.

„kaczych dziobów**,  wrębia
rek chodnikowych, opracowa
ły nowe maszyny jak ładowar 
kę zasięrzutną do kamienia i 
wrębiarkę krótkościanową.

O rezultatach mechanizacji, 
o podniesieniu wydobycia 
przez użycie maszyn również 
mówiono na górniczym świę
cie. Mówiono, że kombajn 
„Donbas” na kopalni „Zabrze 
Zachód” da je 31 ton na zmia
nę, podczas kiedy na ścianie 
bezkombajnowej wydajność 
wynosi 7.5 tony. Mówiono, że 
brygadzista Swiergol z będą
cej w' budowie kopalni „Zie
mowit II” przeszedł w ciągu 
miesiąca przy pomocy wrębiar 
ki i ..kaczego dzioba” 280 met 
ró-w bieżących chodnika. Że na 
„Annie” kombajn daje 100 
metrów postępu na ścianie na 
dobę. e

Mówiono —> i rozumiał to 
każdy górnik, że dzięki tym 
maszynom, dzięki socjalhtycz 
nej organizacji pracy w górni 
ctwie, praca górnika stawać 
się będzie w latach przyszłych 
coraz lżejsza, wydajność co
raz większe, zaś poziom kwali 
fikacji górnika będzie się rów 
nież stale podnosił, w miarę 
jak zamiast wytężać siłę mięś 
ni, kierować będzie on maszy
ną.

Oto co niesie górnikom so
cjalizm.

Mówiono także o tym. jak 
szanuje pracę górnika cały na 
ród. jak jego trud uważa za 
zasługę wobec kraju. Świad
czyły o tym dyplomy „Zasłu 
żonego górnika” wręczone 
przez ministra 10 najlepszym 
górnikom. Świadczyły krzyże 
i odznaki. Ale ten szacunek, to

T> YŁO TAK: zeszła się za- 
" łoga, dostała po dwie bu
telki piwa, po bułce i kęsku 
kiełbasy. Dyrektor i urzędni
cy uśmiechali się kpiąco i pa
trzyli na nas po pańsku, jak 
na jakichś proszących dzia
dów. Sztygarzy — pańskie pu
pilki i pachołki — uwijali się 
między górnikami i namawia
li. żeby zaśpiewać „panu dy
rektorowi za jego dobroć” — 
Sto lat, oto lat!

A nam przekląć się' chciało 
ło pańskie tałałajstwo za 
krzywdę, za poniewieranie, za 
świętówki, za ten ciągły 
strach przed gniewnym okrzy 
kiemi „Bo bez czternastu dni 
wylecisz na ulicę! Na twoje 
miejsce będzie 20 zza bramy...

A potem orkiestra, a potem 
na»bożeiistwTo. Po nabożeń
stwie taki sobie tłusty, czer
wony na twarzy jegomość pa 
li) do nas mówkę. A w tej mo 
wie — to było o wszystkim 
tylko nie o tym. że nasze żo
ny i dzieci wyglądają z tej 
wielkiej pańskiej łaski — jak 
cienie.**

Tak wspomina dzień świę
ta górnika na kopalni „Re
nard” tow. Maj, górnik kopal
ni „Stalin".

W katowickim teatrze aka
demia centralna Święta Gór
nika. W prezydium — przed
stawiciel Rządu, wicepremier 
— były górnik kopalni „Pa
ryż", tow. gen. Zawadzki. 
Obok niego minister górnic
twa — górnik tow. Nieszjpo- 
rek. A poprzez ich przemowie 
nia, serdeczne koleżeńskie 
przemówienia do braci górni
czej, przewinęło się wiele słów 
1 liczb, które dobitnie mówiły 
o tym, jak inny jest dzisiej
szy charakter górniczego świę 
ta, jak inna jest dola górni
cza w kraju budującym socja
lizm.

Padały słowa o zadaniach, 
jakie stawna Plan 6-letni, o ko 
nieczności wydobywania wię
cej, niż nakreślają roczne pla
ny, bo przemysł rozbudowuje 
się również szybciej, niż kre
śliły plany i coraz więcej wę
gla potrzebuje dla dalszego 
rozwoju.

I padały słowa, które wska 
zywały, jaką drogą to powięk 
szenie ma być dokonane. Dziś 
nie składa sięwszystkiego na sil 
ne ręce górnika, pracującego z 
zapałem. Dzisiaj daje mu się 
na pomoc potężne maszyny.

Słyszeliśmy z ust ministra 
górnictwa, że w ciągu ostatnie 
go roku na w^yrękę ciężkiej 
pracw górnika stanęło 224 wrę 
b'arek różnego typu, 140 pan
cernych przenośników zgrze
błowych, 150- lekkich trans 
porterów, 46 ładowarek „ka
czy dziób" i wreszcie 6 kom
bajnów’, w czym również kom 
bajn wyprodukowany w’ Pol
sce wedle radzieckich wzorów 
„KW-57”.

Słyszeliśmy, że w roku przy 
■dym przybędzie na nasze ko 
palnie dalszych 100 „kaczych 
dziobów", 70 kombajnów i wie 
le, wiele maszyn wrębowych i 
ładowarek. Nasze fabryki 
sprzętu górniczego rozpoczęły 
już seryjną produkcję chwy
taków szybowych „B. Cz”,

Uaktywnić działalność
sekcji sportowych WKKF

III Plenum GKKF mając na uwadze dalszy masowy 
rozwój kultury fizycznej, powołało do życia sekcje spor- 
towe. Zadaniem sekcji jest wszechstronne współdziałanie w 
wykonaniu uchwały Biura Politycznego KC PZPR w spra
wie kultury fizycznej i sportu, szczególnie w dziedzinie przy 
gotowania szerokich rzesz społeczeństwa do zdobywania od
znak SPO oraz podniesienia poziomu sportu wyczynowego.

Przy Wojewódzkim Komi
tecie Kultury Fizycznej w 
Szczecinie istnieje 17 tego ro

dzaju sekcji, w skład których 
wchodzi około 170 społecznych 
działaczy sportowych. W pier 
wszych miesiącach br. sekcje 
osiągnęły niezłe wyniki, któ
rych nie udałoby się uzyskać 
w warunkach starych form or 
ganizacyjnych przy istnieniu 
Polskich Związków Sporto
wych. Do osiągnięć tych na
leży pełne ujednolicenie form 
nracy organizacyjnej, wyraża 
jące się wprowadzeniem w ży 
cie jednolitego kalendarza 
sportowego, klasyfikacji spor
towej oraz instrukcji o orga
nizacji zawodów sportowych. 
Sekcje WKKF rozszerzyły też 
zasięg działalności organizacyj 
no - sportowej przez umożli
wienie udziału w zawodach i 
mistrzostwach kołom, SKS-om 
i LZS-om.

Pomimo wielu osiągnięć w 
pierwszym okresie działalności

WSE
- Szkoła Morska
7:5 i 6:4

W towarzyskim spotkaniu ping
pongowym Wyższa Szkoła Ekono
miczna ' odniosła zwycięstwo nad 
Szkołą Morska 
7:3. Również w 
spotkaniu drużyn 
rezerwowych zwy 
ciężyli studenci 
WSE w stosunku 
6:4. Na szczegól
ne wyróżnienie 
zasługuje zawod
nik WSE Rózgo, 
który wygrał 
wszystkie spotka . 
nia.

Poza tym odbyło się spotkanie 
między WSE 1 Stalą. Spotkanie za 
kończyło się wynikiem remiso
wym 5 :5.

towlce — Bytom 124:73, Gdańsk — 
Szczecin 101:113.
Jedna z przy
czyn porażki 
Gdańska był brak 
Budziszównei I
Marchlewskiego. 

Zawody stały na 
ogół na dobrym 
poziomie. Szpże- 
gólnle dobrą for 
mę wykazały płv 
waczki Szczecina 
które pobiły 5 re 
kordów okręgu:

Kurkówna 100 m st. dow. uzyska 
la czas 1:23,4, Rohde 200 m st. 
grzb. — 3:23. a w biegu na 100 m 
st. klas. Kurkówna uzyskała 1:30.

W sztafecie 4x100 stylem zmien
nym zwyciężył Gdańsk 8:305 przed 
Szczecinem 6:40,8 (rek. okr.). W 
sztafecie 4x100 zwyciężył Szczecin 
w- czasie 5:58.0. Mecz piłki wodnej 
zakończył się zwycięstwem Gdań
ska 9:0.

poszczególnych sekcji, należy 
stwierdzić, że nie zawsze speł 
niały one te zadania, ho któ
rych zostały powołane. Spo
łeczni działacze sportowi nie 
zawsze byli powiązani z pra
cą poszczególnych zrzeszeń 
sportowych. Często też zajmo
wali się wyłącznie sporządza
niem wykazów statystycznych 
nie okazując pomocy organi
zacjom sportowym w przygo
towaniu odpwiedniej kadry 
fachowej. Duża ilość działaczy 
sportowych nie wykazała też 
w roku bieżącym należytej ak 
tywności.

Przykładem złej pracy jest 
sekcja szermierki. Prezydium 
sekcji, w skład którego wcho
dzą Kaczmarek i Kisewetter 
z Budowlanych. Fischer z 
Gwardii i inni, „nie może" się 
nigdy zebrać. Z tego powodu 
nie przeprowadzono zawodów 
przewidzianych w kalendarzu 
sportowym, nie udzielono też 
pomocy zrzeszeniom w zlikwi

dowaniu wielu niedociągnięć 
dla podniesienia tej dyscypli
ny sportu. W - wyniku: — re
prezentacja Szczecina zajęła 
•ostatnie miejsce w. turnieju 
miast, który odbył się w Kra
kowie.

Sekcja sportu pływackiego 
również borykała się do nie
dawna z trudnościami, ponie
waż nie „było” dostatecznej 
ilości działaczy. Takie zrzesze
nie jak „Ogniwo" odmawiało 
przez dłuższy okres czasu skie 
rowania do sekcji swoich ak
tywistów, pomimo, że miało 
ku temu duże możliwości W 
wyniku: — nie przeprowadzo
no mistrzostw powiatowych w 
pływaniu i tym samym mi
strzostwa wojewódzkie nie od 
zwierciadlały właściwego po
ziomu w tej dyscyplinie spor
tu. Praca sekcji sportu pły
wackiego ruszyła dopiero te
raz. kiedy to „Ogniwo" zdecydó 
wało się skierować do pracy 
społecznej aż... jednego działa 
cza a Budowlani dwóch.

rest rzeczą zrozumiałą, że 
w takich warunkach trud 
no mówić o należytym wy

konaniu uchwały Biura Poli
tycznego KC PZPR w sprawie 
kultury fizycznej i spórtu, 
zmierzającej do rozwoju tę
żyzny fizycznej ludzi pracy i 
uczącej się młodzieży. Najbar
dziej zastanawiającym jest jed 
nak fakt. że Prezydium 
WKKF w niedostatecznym 
stopniu opiekowało się poszczę 
gólnymi sekcjami. Nie przea
nalizowało dokładnie osiągnięć 
i błędów w ich pracy a co 
najważniejsze, że podjęte U- 
chwały prze?. Prezydium 
WKKF w sprawlb oceny- pra
cy niektórych sekcji nie wyty 
czyły konkretnych zadań na 
przyszłość. Np. uchwała Pre
zydium WKKF w sprawie Sek 
cji Koszykówki, Siatkówki i 
Szczyptom iaka ha podstawie 
analizy przeprowadzonej 11. 
IX. br. zawiera między inny
mi takie sformułowania....Sek
cja KSS mało uwagi przywią
zywała do związania się z te
renem..." i dalej .... że komisje
PKKF pracują bardzo słabo, 
nie znając zagadnień i form 
pracy..." Samo stwierdzenie 
faktu, że jest źle, bez poda
nia szczegółowych danych, jak 
również zalecenia Prezydium 
WKKF nie omawiając jak po 
winna wyglądać praca w po
wiatach. zrzeszeniach, klubach, 
kołach, LZS-ach i SKS-ach w 
oparciu o dokładne planowa
nie. nie może przynieść do
brych wyników.

Trzeba więc niezwłocznie u- 
chwałę GKKF w sprawie dzla 
łalności sekcji wprowadzić w 
życie szczególnie przez wła
ściwe planowanie, które porno 
że sekcji- sportowej w jej pra
cy a członkom Prezydium 
WKKF W przeprowadzeniu do 
kładnej analizy rozwoju spor
tu w terenie. (RUD.)

W zawodach pływackich 
o „Zimowy Puchar Miast**  
Szczecin zwyciężył Gdańsk 115:101

W drugiej rundzie zawodów pły 
wackich o „Zimowy Puchar 
Miast" padły następujące Wyniki: 
Warszawa — Wrocław 112:98. Ka-

Zwyciąstwa 
gdańskiej "Spójni" 
i "Ogniwa*  Kraków 
w rozgrywkach 
o mistrzostwo 
Ligi Koszykowej

Niedzielne zawody o mistrzo
stwo ligi koszykówki przyniosły 
kilka niespodzianek. Największą 
z nich jest pierwsza w tegorocz
nych mistrzostwach porażka pro
wadzącej w tabeli Gwardii — Kra 
ków z Gdańską Spójnią oraz nie
spodziewane zwycięstw Ogniwa— 
Kraków nad CWKS. Warszawski 
Kolejarz odniósł drugie z kolei 
zwycięstwo, wygrywając zasłuże
nie w Poznaniu z miejscowym Ko 
lejarzem.
Wyniki spotkań:
Kolejarz (O- 
strów) — Spójnia 
43:65 (7:23).
W Krakowie I 

Gwardia przegra
ła niespodziewa
nie z Gdańską 
Spójnią 36:39
(23:10). Słaba
forma drużyny 
krakowskiej oraz 
dobra taktycznie

gra Spójni zapewniły drużynie 
gdańskiej zasłużone zwycięstwo. 
Najlepszymi zawodnikami w Spój 
nl byli Wojtowicz, Lelonkiewicz i 
Markowski I,. Najlepszym strzel
cem z awardil byl Dąbrowski — 
21 piet.

W Poznaniu warszawski Kolejarz 
Wygrał niespodziewanie z Koleja
rzem Poznań 52:48 (25:26).

W Warszawie AZS wygrał z 
Włókniarzem (Łódź) 40:38 (18:17). 
Najwięcej punktów dla AZS zdo
był Nartowski — 17, dla Włóknia
rza — Maciejewski — 10.

W drugim meczu CWKS przegrał 
niespodziewanie z Ogniwem (Kra
ków) 44:47 (28:20)!

Zapaśniczy 
turniej miast

W II rundzie spotkań zapaśnl- 
czych turnieju miast padły nastę
pujące wyniki:

W Krakowie Warszawa pokona
ła Kraków 5:3, w Poznaniu, Kato
wice aronUHowaly a PoziuwiJem 
4*.

W Związku Radzieckim szeroko rozpowszechniona 
jest alpinistyka. Ok. ĄM alpinistów z Alma—Aty doko
nało wejścia na szczyt Zailijskiego Ałałan. Wyprawę 
swą nazwali oni „Alpinada Pokoju". Uczestnicy wyprawy 
osiągnęli szczyt „Szkolnik” wys. 3.900 w.

Na zdjęciu: uczestnicy wyprawy „Alpinada Pokoju" 
zorganizowali zgromadzeń « na szczycie „Szkolnik".


